
Jelentõs dátumok 
2011. július 4., a kormány és a szakszerve-
zetek egy csoportját képviselõk találkozó-
ja. 2011. július 13., az EVDSZ SZV Állás-
foglalásban rögzítette a következõ hóna-
pok teendõit.    

2-3. oldal

Demonstráció Miskolcon, júniusban.

A hivatalos munkaidejének 
vége, de tovább dolgozik

Interjú 
Bakai Lehellel

4. oldal

Hogyan lehet még 
vonzóbbá tenni?

Riport a balatongyöröki Panoráma Hotel-
ben.

11. oldal

Erõsödjön a köztudatban
A Pannónia Nyugdíjpénztár (a VIT Nyug-
díjpénztár és a CIG Pannónia Életbiztosító
fúziója) ajánlatai.

8. oldal

Céges hírek, események
6, 7, 9. oldal

Színes nyári szõttes
10. oldal

Sporteseményekrõl

EGYESÜLT
VILLAMOSENERGIA-IPARI

DOLGOZÓK
SZAKSZERVEZETI

SZÖVETSÉGE

www.vd.hu
CMYK

2011. JÚLIUS - AUGUSZTUS 17. ÉVFOLYAM, 7- 8. SZÁM

Az elmúlt egy évben a szak-
szervezetek erõteljesen tilta-
koztak a kormány megszorító
intézkedései ellen. A villa-
mosenergia-ipari szakszer-
vezet, az EVDSZ is így tett.
Gál Rezsõ elnök úrral a kö-
zelmúlt eseményeirõl beszél-
getünk. 

– Elnök úr! A villamosener-
gia-ipari szakszervezetnek
az a stratégiája és határo-
zott álláspontja, hogy pár-
toktól és pártpolitikától
mentes érdekegyeztetést
folytat. Változott-e az alap-
vetõ filozófiájuk?

– Szerintem nem cselekszünk
másképpen most sem. A szak-
szervezetnek az a feladata, hogy
a tagjai érdekeit védje és ha bár-
melyik aktuális kormányzat
olyan döntéseket hoz, vagy ter-
vez hozni, amely a munkaválla-
lók szempontjából érdeksérelem-
mel jár, akkor a szakszervezet-
nek fel kell lépnie. 

– Nagyobb sebességre kap-
csoltak-e az új kormány
esetében, mint korábban?

– Én úgy fogalmaznék, össze-
gyûlt egy sor, ki nem tárgyalt
probléma. Tárgyalási deficitrõl
beszélhetünk. Olyan döntések
születtek, amelyek feszültségeket
generáltak, és mivel az országos
érdekegyeztetés megszûnt, követ-
kezésképpen ezek az utcán, a bí-
róságokon és a sztrájkhangulat-
ban jelennek meg. 

– Lehet-e azt mondani egy-
két témára, hogy már az
elõzõ kormány sem oldotta
meg és ezek halmozódtak?

– Részben igen, részben nem.
Vannak olyan kérdések, melyek
köztudottan nyitottak voltak.
Ilyen például a nyugdíjrendszer
átfogó kiértékelése és társadalmi
megállapodás keretén belül való
átalakítása. Az elõzõ kormány-

zattal is sztrájkkészültségben tár-
gyaltunk például a korengedmé-
nyes nyugdíj esetleges eltörlése
miatt. Végül csak egy évre lett
meghosszabbítva, ahogy szokták
mondani, „áthúzták a döglött lo-
vat a Mária utcába”. De az új kor-

mány generált egy sor új problé-
mát.

– A kormányjavaslatokban,
országgyûlési határozatok-
ban mi a fõ probléma?
Amit tesz a kormány, vagy
ahogyan teszi?

– Mindkettõ. Egy sor esetben a
munkavállaló érdekei elleni intéz-
kedések történnek. Manapság
nincs tárgyalás, de még érdemi
konzultáció sem.

– Az egész magyar szakszer-
vezeti mozgalmat tekintve
úgy tûnik, mintha egymás
mellett más-más irányba
beszélnének. A konföderá-
ciók egyezkednek, néha
csak hiányosan, a "16-ok"
sem mindig egységesek.
Ebben miként lehet rendet
teremteni? Ha egy a cél,
hogyan lehet egységessé
tenni mindezt?

– A probléma az - mely az EVDSZ
kongresszusok határozatában is
jelen van -, ahhoz, hogy a munka-
vállalók érdekeiért hatékonyan
lépni tudjunk, összefogásra van
szükség. A konfliktusok közben
még inkább érzõdik az egységes
fellépés hiánya. Ez a kormányzat
malmára hajtja a vizet, hiszen az
'oszd meg és uralkodj' elvét al-
kalmazva könnyebben keresztül
tudja vinni elképzeléseit. A szak-
szervezeti összefogás égetõen
szükséges. A Liga konföderáció-
nak az az egyik fõ feladata, hogy
kiutat találjon. Újra kell építeni az
OÉT-et és közös tárgyalásokat
kell kezdeményezni a nyugdíj-
rendszerrõl és a Munkatörvény-
könyvrõl.

(Folytatás a 3. oldalon)
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LENGYELORSZÁG 
AZ EU SOROS ELNÖKE

Június 29-én este kétórás koncerttel búcsú-
zott Magyarország az uniós elnökségtõl Ber-
linben. A következõ fél évben Lengyelország
látja el ezt a tisztséget, irányítják a tanácsko-
zást, igyekeznek kompromisszumot elérni a
tagállamok között. A tagországok gazdaság-
politikájának összehangolása, a növekedést
és a versenyképességet ösztönzõ 2020 straté-
gia, az energiaszektor liberalizációja, a Duna-,
a romastratégia, valamint a horvát csatlakozá-
si szerzõdés aláírása - többek között ezek vol-
tak a legfontosabb feladatai a magyar uniós el-
nökségnek. (mr1-kossuth.hu)

MAGYAR MUNKA TERV
A kormány május 24-i ülésén megtárgyalta
és módosításokkal elfogadta a nemzetgazda-
sági miniszter által április 27-én benyújtott
Magyar Munka Tervet (MMT). A terv a Szél
Kálmán Tervben jelzett, a foglalkoztatás terü-
letét érintõ strukturális változásokat mutatja
be, és ahogyan az elfogadott anyag fogalmaz,
szem elõtt tartva a kormányprogramban vál-
lalt célokat és figyelembe véve az Új Széche-
nyi Terv keretében rendelkezésre álló uniós
források adta lehetõségeket is. A Magyar
Munka Terv I. 9 pontja a munkajogi szabályo-
zás átalakításával, I. 10 pontja az érdekegyez-
tetés jelenérõl és keretei átalakításának szük-
ségességérõl szól. Ebben úgy fogalmaz, hogy
a decentralizált érdekegyeztetés ösztönzése -
legalább a versenyszféra területén - nagy for-
dulatot jelentene a magyar munkajogi kapcso-
latokban, hiszen jelenleg az érdekképviseletek
a helyi szintû megállapodások helyett az or-
szágos szintû tárgyalásokat szorgalmazzák,
mert a kormányzattól várják el az érdekeik
megfelelõ érvényre juttatását. Az MMT III. 4
pont címe Az érdekegyeztetés kereteinek át-
alakítása, az érdekegyeztetésben résztvevõk
körének bõvítése. Ebben foglaltak szerint ki-
lenc jogszabály felülvizsgálatára kerül sor
"azonnal" határidõ-megjelöléssel.
A Magyar Munka Terv és a mellékletet képe-
zõ Nemzetközi gyakorlatok a Nemzetgazda-
sági Minisztérium honlapján olvasható.

ÁTALAKUL 
AZ ÉRDEKEGYEZTETÉS

A parlament döntésével átalakul az országos
érdekegyeztetés rendszere. A Nemzeti Gazda-
sági és Társadalmi Tanács (NGTT) az Orszá-
gos Érdekegyeztetõ Tanácsot, a Gazdasági és
Szociális Tanácsot, valamint a Gazdasági Ér-
dekegyeztetõ Fórumot váltja fel, és évente leg-
alább négyszer ülésezik. Tagjai az országos
munkáltatói érdekképviseletek, illetve érdek-
képviseleti szövetségek és az országos gazda-
sági kamarák elnökei, a Magyarországon mû-
ködõ külföldi és vegyes kamarák képviselõje,
valamint olyan társadalmi szervezetek elnö-
kei, amelyek jelentõs piaci részesedéssel vagy
gazdasági súllyal bírnak. Tagjai továbbá a ta-
nácsnak az országos munkavállalói érdekkép-
viseletek, illetve érdekképviseleti szövetségek
elnökei, valamint a civil szervezetek, a tudo-
mány, ezenkívül a kormánnyal átfogó megál-
lapodást kötött egyházak képviselõi. (A LIGA
Szakszervezetek rövid, közérthetõ összefog-
lalója a konföderáció honlapján olvasható, le-
tölthetõ.)

MUNKAÜGYI TÖRVÉNYCSOMAG
Csaknem két tucat, a munka világát érintõ
jogszabályt módosított a parlament július 11-
én. Többek között a heti munkaidõ, a próba-
idõ, valamint a szabadság kiadásának szabálya
változott és kilencven napig lesz folyósítható a
jövõben az álláskeresési járadék. Változik a túl-
munka kifizetése is. (Bõvebben: liganet.hu)

PASSZÍV TÁPPÉNZ
Július elsejétõl megszûnt az ún. passzív táp-
pénz, mely azt a lehetõséget biztosította,
hogy a munkaviszony megszûnését követõ
három napon belül betegállományba lehetett
menni. További változás, hogy aki legalább 15
napja táppénzen van, jogosulttá válik soron
kívüli egészségügyi ellátásra, hogy minél ha-
marabb munkába állhasson.
Június 14-én két új tényállással egészítette ki
az országgyûlés a büntetõ törvénykönyvet, a
költségvetési csalással és a társadalombiztosí-
tási szociális, vagy más jóléti juttatással való
visszaéléssel. A táppénzcsalások, rokkantsági
nyugdíjjal összefüggõ visszaélések két évig
terjedõ szabadságvesztéssel büntetendõk.

HHHH ÍÍÍÍ RRRR BBBB LLLL OOOO KKKK KKKK
A nyári szünetig erõteljes tempóban folyt az Országgyûlésben
a törvényalkotás. Aki képben akart lenni a saját területét érin-
tõ törvényi változásokról vagy a tervezett intézkedésekrõl, na-
ponta kellett olvasnia a szaklapokat, az írott és elektronikus
média híreibõl kikeresni a tényeket.

Az Egyesült Villamosenergia-ipari Dolgozók Szakszervezeti Szövetsé-
gének (EVDSZ) az elmúlt hónapja soha nem látott mozgalmasan telt.
Az EVDSZ a bányász szakszervezettel, a BDSZ-szel közös sztrájkbizott-
ságot alakított (2011. június 9.), mert a munka világát érintõ számos in-
tézkedés, törvény úgy született meg, hogy az érintettek érdekvédelmi ve-
zetõivel, a szakszervezetekkel nem folyt tárgyalás, érdekegyeztetés. A kö-
zös sztrájkbizottság gyakorlatilag a 2009-ben alakított bizottság „jogutód-
ja”. Az alágazati párbeszéd bizottságban megkezdõdött az elégséges
szolgáltatásról való tárgyalás a munkáltatói szövetséggel (június 20.).
Az iparágban helyi sztrájkbizottságok alakultak.
Gaskó István, a LIGA elnöke az
EVDSZ vidéki szövetségi vezetõ-
ségi ülésén tájékoztatót tartott a
szakszervezeti mozgalom
aktuális problémáiról és igen-
csak feketére festette az égboltot,
érintve az Orbán Viktor minisz-
terelnökkel való beszélgetéseit is.
Meg kell újulniuk a szakszerve-
zeteknek, fel kell tárni múltbeli
hibáikat - mondta, és egyben a
közvélemény elé tárta a LIGA
kész, komplett javaslatát egy ún.
konföderációk feletti „ernyõszer-
vezet” létrehozására.
Mint ismert, az EVDSZ az iparági
dolgozókat hátrányosan érintõ
megtörtént és tervezett intézkedé-
sekkel nem ért/értett egyet, köve-
teli, hogy a korengedményes
nyugdíjrendszer maradjon fenn,
mint ahogy jelenleg ezt a villamosenergia-ipari ágazati kollektív szerzõdés
8. pontja tartalmazza. A kormány szándékai szerint a korkedvezményes
nyugdíjrendszert is megszûntetik. A szakszervezet követeli, hogy a jelen-
leg korkedvezményre jogosító ionizáló sugárzásnak kitett, valamint a ha-
tályos jogszabályok szerint korkedvezményre jogosító bányász munka-
körben foglalkoztatott villamosenergia-ipari munkavállalók kedvezménye
továbbra is fennmaradjon.
Az érdekképviselet nem értett egyet a T/3404. számú törvényjavaslat-
tal sem, amely a Munkatörvénykönyve módosítását tartalmazza, mely
több ponton kedvezõtlenül érinti a munkavállalókat. Szintén tiltakoz-
tak a T/3359. számú törvényjavaslat ellen, amely megszüntette az or-
szágos érdekegyeztetést.
Mindezeket a sztrájkbizottság megküldte a miniszterelnöknek és kérte,
hogy a jogszabályi rendelkezés alapján öt napon belül jelölje ki a kor-
mány az egyeztetõ tárgyaláson résztvevõ képviselõit. (2011. 06. 10.)
Idõközben más konföderációhoz tartozó szakszervezetek azonos témá-
ban alakítottak sztrájkbizottságot és levelükkel szintén a miniszterel-
nökhöz fordultak. Megszületett a sztrájkkövetelésekkel kapcsolatos kor-
mányzati delegáció kijelölése. Miként az öt szakszervezetnek küldött ér-
tesítésben olvasható, a kormány kész egyeztetni és tárgyalni a kezdemé-
nyezésekben megjelölt tárgykörökben. Az egyeztetést  július 4-re java-
solta, tekintettel a június 30-án lezáruló szociális konzultációra. 
Napvilágot látott a Széll Kálmán Terv, a Magyar Munka Terv, amely a
munkavállalókra, a szakszervezetekre nézve több hátrányos javaslato-
kat tartalmaz. Néhány ágazati szakszervezet, majd mindegyik konfö-
deráció erõteljes tiltakozásba kezdett. A LIGA Szakszervezetek - köztük
az EVDSZ - június 29-re több ágazatra kiterjedõ sztrájkot hirdetett. Az
öt konföderációhoz tartozó ágazati szakszervezetek, az Állandó Ágaza-
ti Szakszervezeti Fórum (ÁÁSZF, 16-ok) Kiáltványt fogalmazott meg a
követelésekrõl. 
A kormány július 4-i érdekegyeztetési készségével új helyzet állt elõ. Az
EVDSZ budapesti sajtótájékoztatóján (június 24.) ismertette a kialakult
helyzetet és bejelentette, hogy az ágazati sztrájkbizottság következõ ülé-
sén dönteni fog a sztrájk kérdésében. A közös testületi ülés úgy döntött
(június 27.), hogy a június 29-i sztrájkot felfüggesztik, bíznak a kor-
mány által kezdeményezett érdekegyeztetés eredményességében, és ki-
jelölték a tárgyalódelegáció tagjait. A sztrájkot felfüggesztették, azonban
a sztrájkkészültséget nem. Az ezután következõ EVDSZ szövetségi ve-
zetõségi ülés döntése értelmében a szövetség csatlakozott a LIGA felhí-
vásához, és részt vett az országos, félpályás útlezárási megmozduláson.
Az SZV döntött abban a kérdésben is, hogy az EVDSZ részt vesz június
30-án a Szakszervezeti Tisztségviselõ Értekezleten, melyet több ágazati
- köztük a vegyész - szakszervezet kezdeményezett. A találkozó célja:
értékelni a jelenlegi helyzetet és választ adni a „hogyan tovább?”-ra. 
Az értekezleten sokan voltak, öt konföderáció képviseltette magát. Az a
vélemény alakult ki, hogy nem fogadható el a munkavállaló és szak-
szervezetellenes kormányzati magatartás. Érveltek, vitatkoztak, ki-ki
vérmérséklete szerint, alaposan kivesézték a kiosztott dokumentumo-
kat, így a hat konföderáció által aláírandó megállapodástervezetet, a lét-
rehozandó közös szervezet feladatait, funkcióit. A vita végén elfogad-
ták a Kiáltvány a jogainkért címû felhívást. 

Készülés július 4-re

A kormány általi érdekegyeztetési meghívásra az érintett szakszerveze-
tek a tárgyalás elõtt kialakították álláspontjukat. A cél az volt, hogy a
kormány és a szakszervezetek között elvi megállapodás szülessen arról
az útról, amely a Magyar Munka Tervbõl indul ki és elvezet egy olyan
új Munka Törvénykönyvhöz, mely a szociális partnerekkel egyeztetett
és biztosítja a munkabékét.

Emlékeztetõ
a Kormány által kijelölt tárgyaló delegáció és az emlékeztetõ

szerinti szakszervezetek közötti egyeztetésrõl

Az egyeztetés idõpontja: 2011. július 4. napján 8.00 óra
Az egyeztetés helyszíne: Nemzetgazdasági Minisztérium (1054 Buda-
pest, Kálmán Imre utca 2. földszinti 56. tárgyaló)
Résztvevõk:
a) a Kormány képviseletében

Dr. Czomba Sándor államtitkár - Nemzetgazdasági Minisztérium
Dr. Kardkovács Kolos helyettes államtitkár - Nemzetgazdasági Miniszté-
rium
Dr. Gáva Krisztián helyettes államtitkár - Közigazgatási és Igazságügyi
Minisztérium
Zsinka András fõosztályvezetõ - Belügyminisztérium

b) a szakszervezetek képviseletében
Gaskó István - LIGA szakszervezetek
Pongó Géza - LIGA szakszervezetek/Független Rendõr Szakszervezet
(FRSZ)
Jáger István - LIGA szakszervezetek/Fõvárosi Közlekedési Dolgozók
Demokratikus Szakszervezete (FKDDSZ)
Gál Rezsõ - LIGA szakszervezetek/ Egyesült Villamosenergia-ipari Dol-
gozók Szakszervezeti Szövetsége (EVDSZ)
Rabi Ferenc - Bánya, Energia és Ipari Dolgozók Szakszervezet (BDSZ)
Dobi István - Autóbusz-Közlekedési Szakszervezetek Szövetsége (AKSZSZ)
Sulyok László - Mérnökök és Technikusok Szabad Szakszervezete
(MTSZSZ)
Buzásné Putz Erzsébet - Mérnökök és Technikusok Szabad Szakszerve-
zete (MTSZSZ)
Gulyás Attila - Városi Tömegközlekedési Dolgozók Szakszervezeti Szö-
vetsége (VTDSZSZ)
Dr. Szabó István Zsolt - Városi Tömegközlekedési Dolgozók Szakszerve-
zeti Szövetsége (VTDSZSZ)

A szakszervezetek képviselõi a korábbi írásbeli követeléseket megerõ-
sítve a következõ követeléseket fogalmazták meg:
1. A Munka törvénykönyve átfogó módosítására irányuló törvényjavas-
lat beterjesztése elõtt a kormányzati oldal folytasson érdemi konzultá-
ciót a szakszervezeti tárgyalódelegáció tagjaival, vonja be õket a tör-
vény-elõkészítés folyamatába, illetõleg vállalja, hogy a T/3404. iro-
mányszámon benyújtott, az egyes munkaügyi tárgyú és más kapcsoló-
dó törvények jogharmonizációs célú módosításáról szóló törvényjavas-
lat elfogadására a tárgyalások lezártáig nem kerül sor.
2. A nyugdíjrendszer átfogó módosítására irányuló törvényjavaslat be-
terjesztése elõtt a kormányzati oldal folytasson érdemi konzultációt a
szakszervezeti tárgyalódelegáció tagjaival, vonja be õket a törvény-elõ-
készítés folyamatába, illetõleg vállalja, hogy kezdeményezi a Magyar
Köztársaság Alkotmányáról szóló 1949. évi XX. törvénynek a Magyar
Köztársaság Alkotmányáról szóló 1949. évi XX. törvénynek az Alaptör-
vénnyel összefüggõ egyes átmeneti rendelkezések megalkotása érdeké-
ben szükséges módosításáról szóló 2011. évi LXI. törvénnyel megállapí-
tott 70/E. § (3) bekezdésének hatályon kívül helyezését. A Kormány
vállalja továbbá, hogy a jelenleg hatályos nyugdíjrendszert, különös te-
kintettel a korhatár elõtti nyugdíjazási lehetõségekre, az érdemi konzul-
táció lezártáig nem módosítja.

(Folytatás a 3. oldalon)

Szakszervezetek: Aggasztóak a jelenségek

Gaskó István



3. OLDAL

2011. JÚLIUS- AUGUSZTUS

(Folytatás a 2. oldalról)
3. A felek folytassanak tárgyalásokat annak érdeké-
ben, hogy a gazdasági és szociális párbeszéd új intéz-
ményrendszerének kialakításán belül a Nemzeti Gaz-
dasági és Társadalmi Tanácshoz illeszkedõen, a köz-
szféra érdekegyeztetési fórumai mellett létrehozzák a
versenyszféra háromoldalú érdekegyeztetési fórumát,
amely lehetõvé teszi, hogy az érintettek érdemi tárgya-
lásokat folytathassanak a versenyszféra munkavállaló-
inak gazdasági és szociális érdekeit érintõ kérdésekrõl.

A fenti követeléseket tartalmazó írásbeli megállapo-
dás tervezetét a szakszervezeti oldal elkészítette,
amelyet átadott a Kormány képviselõi részére. 
A tárgyaláson résztvevõk közül a VTDSZSZ jelezte,
hogy ismeri ugyan az átadott megállapodás terveze-
tet, de nem tud azonosulni annak tartalmával, mivel
a Miniszterelnöknek írt sztrájkbejelentésben nem ezt
a követelést fogalmazták meg és a megállapodás ter-
vezet kidolgozásában sem vettek részt. A VTDSZSZ a
korkedvezményes és korengedményes nyugdíjjal
kapcsolatosan fogalmazta meg követeléseit korábban
írásban és a tárgyaláson szóban is. A VTDSZSZ állás-
pontja, hogy a BKV jármûvezetõinek nyugdíj korked-
vezményével kapcsolatban a visszamenõleges hatályt
nem tudja elfogadni és ezen túlmenõen a rendszer
fenntartását, továbbá a korengedményes nyugdíj le-
hetõségének megtartását is indokoltnak tartja. Ha a
Kormány az alkalmazással kapcsolatban esetleges
visszaélésektõl tart, úgy az igénybevételek szigorítá-
sáról hajlandó egyeztetni, de alapvetõen mindkét
rendszer megtartásához ragaszkodik. 
A VTDSZSZ a tárgyaláson ugyancsak jelezte, hogy a
többi szakszervezet részérõl elhangzott Mt. módosí-
tással és OÉT átalakítással kapcsolatban nem fogal-
mazott meg követelést, mert álláspontja szerint eze-
ket minden szakszervezet bevonásával kell tárgyalni.
Erre alkalmas a hat országos konföderáció. A széle-
sebb körben való tárgyalás igényét a többi szakszer-
vezet is megerõsítette.
Ezt követõen az egyes követelésekkel kapcsolatos ál-
láspontok megvitatására került sor az alábbiak sze-
rint:

ad) 1. követelés:
A kormányzati oldal képviselõje a szakszervezeti kö-
vetelésekkel kapcsolatosan kifejtette, hogy a Munka
Törvénykönyve (Mt.) átfogó módosítása során olyan
rugalmas szabályozás kialakítására van szükség,
amely hozzájárul a foglalkoztatás növekedéséhez,
ugyanakkor tükrözi a munkáltatók és a munkaválla-
lók érdekeit is. Ehhez képest a T/3404. számú tör-
vényjavaslat csak néhány ponton módosítja a hatá-
lyos Mt-t és több rendelkezése a munkavállalók érde-
keit is védi. A javaslat zárószavazására a mai napon
kerül sor az Országgyûlésben, a Kormány nincs ab-
ban a helyzetben, hogy az Országgyûlés munkáját
befolyásolja. A kormányzati oldal ugyanakkor kész
egyeztetni az érdekképviseletekkel az új Munka Tör-
vénykönyvének tervezetével kapcsolatosan.
A szakszervezeteket képviselõi kifejtették, hogy saj-
nálják, miszerint az egyes munkaügyi tárgyú és más
kapcsolódó törvények jogharmonizációs célú módo-
sításáról szóló törvényjavaslatra már nincs a feleknek
ráhatása, azonban, ha a mai országgyûlési döntések
az új Mt. vitájában felülvizsgálhatók és abban a szak-
szervezetek érdemi partnerként vehetnek részt és ez
megállapodásban is rögzíthetõ, akkor ez megoldást
jelenthet a szakszervezeti oldal számára.
A kormányzati oldal kifejezte azon szándékát, hogy a
Munka Törvénykönyve átfogó módosítására irányuló
törvényjavaslat kapcsán kész konzultációt folytatni a
szakszervezeti tárgyalódelegáció tagjaival.

ad) 2. követelés:
A szakszervezeti oldal részérõl a VTDSZ képviselõje

a szakszervezeti követelés kapcsán kifejtette, hogy a
korkedvezmény költségeit a munkáltatók megfizetik,
így az nem terheli a költségvetést. Egyébként is a
nyugdíj elõtt állók egy része nincs olyan egészség-
ügyi állapotban, hogy a korengedmény megszünteté-
se esetén tovább tudna dolgozni. Felhívta a figyelmet
továbbá arra, hogy a korengedményes nyugdíjazás
csak egy lehetõség a megállapodásban résztvevõ felek
számára, amelynek feltételeit lehet szigorítani, de a le-
hetõséget fenn kellene tartani. Végül jelezte, hogy a
visszamenõleges hatályú jogalkotás e területeken el-
fogadhatatlan a szakszervezet számára.
A kormányzati oldal képviselõje tájékoztatta a részt-
vevõket, hogy a Kormány a belügyminiszter vezeté-
sével a rendvédelmi dolgozók tekintetében folyamato-
san egyeztet, kész a további tárgyalásokra, amelyek a
BÉT keretében is folytatódnak.
A szakszervezeti oldal részérõl a LIGA/FRSZ képvise-
lõje a tárgyalások tényét megerõsítve kifejtette, hogy
egyetért a rendszer felülvizsgálatával, tekintettel
azonban arra, hogy a bejelentett intézkedések közvet-
lenül 110 ezer embert érintenek, a követelések arra
irányulnak, hogy a nyugdíjrendszer egészét érintõ
tárgyalások keretében és az életpálya-modellel együtt
kerüljön sor a rendvédelmi dolgozók szolgálati nyug-
díjának a felülvizsgálatára, ezek a tárgyalások egyide-
jûleg és párhuzamosan folyjanak. Ugyanakkor a szol-
gálati nyugdíj-rendszer teljes megszüntetése nem tár-
gyalási alap és a szerzett jogokat megítélésük szerint
nem lehet visszamenõlegesen elvenni.
A kormányzati oldal képviselõje az Alkotmány 2011.
évi LXI. törvénnyel megállapított 70/E. § (3) bekezdé-
se kapcsán megfogalmazott követeléssel kapcsolato-
san elõadta, hogy a módosítás csak lehetõséget ad
egyes nyugellátások szociális ellátássá alakítására,
nem teszi kötelezõvé ezt az átalakítást, csak tágítja a
kormányzat mozgásterét a jogalkotásban, de nincs
formális jogi akadálya a korkedvezményes, korenged-
ményes nyugdíjak fenntartásának sem. Emlékeztetett
arra is, hogy a módosítás az 1949. évi Alkotmányt
érinti, amely 2012. január 1-jével hatályát veszti.
Mindezek alapján tehát a júniusban elfogadott - az Al-
kotmány 70/E. §-át új  (3) bekezdéssel kiegészítõ - al-
kotmánymódosítás önmagában nem akadálya a tár-
gyalások folytatásának és a nyugdíjszabályozás kiala-
kításának, így hatályon kívül helyezése nem indokolt.
A kormányzati oldal képviselõi fontosnak tartották
azt is kiemelni, hogy a Kormány által megtárgyalt és
elfogadott nyugdíj koncepcióról nem lehet még be-
szélni, ettõl függetlenül a tárgyalási szándék e terüle-
ten is fennáll.
A kormányzati oldal a kért módosítási moratórium
kapcsán nem foglalt állást, ebben további egyeztetést
tart szükségesnek.
A felek egyebekben fontosnak tartották rögzíteni,
hogy a tárgyalások további menetében a kormányza-
ti munkamegosztásra tekintettel kormányzati oldalon
a NEFMI is képviseltesse magát.
A szakszervezeti oldal ennek kapcsán felhívta a fi-
gyelmet arra, hogy az egyeztetésbe a Mozdonyveze-
tõk és a Vasutasok Szakszervezetének a bevonása is
szükséges, mivel e szervezetek ugyanolyan kezdemé-
nyezéssel éltek a Kormány felé, mint a tárgyaló dele-
gációt alkotó szakszervezetek.
ad) 3. követelés:
A szakszervezeti oldal képviselõje  a megfogalmazott
követelések indokaként megjegyezte, hogy az NGTT
szereplõi a társadalmi egyeztetés fontos szereplõi, de
nem illetékesek a munka világát érintõen. A nemzet-
közi tapasztalatok (elsõsorban az ILO tevékenysége)
is azt mutatják, hogy a versenyszféra munkavállaló-
inak gazdasági és szociális érdekeit érintõ kérdések-
rõl tripartit konzultáció folyik. Ezért javasolják, hogy
az NGTT alatt és a közszféra egyeztetõ fórumai mel-
lett - hiánypótló fórumként - jöjjön létre a verseny-
szféra szereplõinek részvételével egy egyeztetõ fó-

rum a Kormány és a munka világa érdekképviseletei-
nek állandó és felelõsségteljes részvételével. Egyebek-
ben a szakszervezetek támogatják a széleskörû, több-
szereplõs konzultációt.
A kormányzati oldal képviselõje a követelés kapcsán
kifejtette, hogy a munka világát érintõ párbeszéd
folytatására továbbra is szükség van, azonban ezekre
az egyeztetésekre az NGTT keretein belül, ahhoz il-
leszkedve kerülhet sor.
A felek megállapodtak abban, hogy a szakszervezeti
követelésekrõl a megállapodás reményében az egyez-
tetést a késõbbiekben folytatják.
(Aláírások s. k.)

Értékelés, határozathozatal

A kormányt képviselõ delegáció és a szakszervezetek
közötti július 4-i tárgyalását értékelte az EVDSZ szövet-
ségi vezetõsége. A EVDSZ szövetségi vezetõségének
tagjai hosszasan tárgyalták a kialakult helyzetet és
meghatározták a közeljövõben megteendõ lépéseket,
elfogadtak egy Állásfoglalás-t (július 13.).
Az EVDSZ részt vett a Közmédiumok Szakszervezeti
Tanácsának demonstrációján (július 13. , délután),
amelyet a közmédiában zajló tömeges elbocsátások
miatt és a közmédia rendszer szétrombolása elleni til-
takozásul szervezett a TFSZ.

Állásfoglalás
Az Egyesült Villamosenergia-ipari Dolgozók Szak-
szervezeti Szövetség (EVDSZ) Szövetségi Vezetõsé-
ge, 2011. július 13-án megtárgyalta a munka világát
érintõ, a kormányzat által megtett és tervezett intéz-
kedéseket, a bejelentett konfliktushelyzet kapcsán a
kormányzattal folyó tárgyalások mentetét, az aktuális
szakszervezet politikai kérdéseket és ez alapján a kö-
vetkezõ határozatot hozta:
Az SZV továbbra is aggasztónak tartja a munka vilá-
gát érintõ kérdések kormányzati kezelésének módját
és tartalmát, a szociális párbeszéd intézményes rend-
szerének figyelmen kívül hagyását. Ugyanakkor üd-
vözli a kormányzat tárgyalási szándékát a munka vi-
lágában fennálló konfliktushelyzet feloldására. Támo-
gatja a konfliktust bejelentõ szakszervezetek tárgya-
lódelegációjának tárgyalási stratégiáját, amely priori-
tásként kezeli a tárgyalások, az egyeztetések tartal-
mának és feltételrendszerének írásos megállapodás-
ban való rögzítését. Felhívja ugyanakkor a tárgyaló
delegáció figyelmét arra, hogy olyan kérdésekben,
mint a szociális párbeszéd intézményrendszere, a
Munka Törvénykönyvének átfogó vagy részleges mó-
dosítása, a nyugdíjrendszer átalakítása, megnyugtató
megoldást csak az összes konföderáció részvételét
biztosító tárgyalásokon lehet elérni. Az SZV bízik a
tárgyalások eredményességben és egyúttal felkéri a
szövetség elnökét, hogy a jelen határozatban foglalta-
kat képviselje a tárgyalások során, annak kiemelésé-
vel, hogy - mint minimális cél - tegyen meg mindent
a korkedvezményes és korengedményes nyugdíjnak,
mint eszköznek, akár a foglalkoztatáspolitika intéz-
ményrendszerében való fennmaradása érdekében.
A Szövetségi Vezetõség a tárgyalások menetétõl és
eredményességétõl teszi függõvé a 2011. június 29.
napjára meghirdetett, a végrehajtásában felfüggesz-
tett sztrájk késõbbi idõpontban való megtartását. Fel-
kéri a tagszakszervezeteit, hogy a döntésig tegyenek
meg mindent a sztrájk feltételének biztosítására, foly-
tassák a még elégséges szolgáltatás mértékének meg-
állapítására vonatkozó eljárásokat.
A hatékony érdekérvényesítés biztosítása érdekében
és a kormányzati tárgyalási helyzet bizonytalansága
miatt az SZV támogatja a 2011. június 30-i szakszer-
vezeti tisztségviselõi értekezleten elfogadott „Kiált-
vány a jogainkért” címû dokumentumban foglaltakat
és megerõsítik az EVDSZ-nek ezen kiáltványhoz való

csatlakozását. Felkéri az EVDSZ vezetõ tisztségviselõ-
it, hogy támogassák az együttes érdekérvényesítõ lé-
pések elõkészítését, a szakszervezeti mozgalom egy-
séges fellépését elõsegítõ erõfeszítéseket. Ugyanak-
kor a „Kiáltvány a jogainkért”-t követõ operatív szer-
vezésben „aktív megfigyelõ” státuszban vegyenek
részt. A konkrét döntéseket, akciókban való részvételt
a kormányzat és a sztrájkbizottságok tárgyalódelegá-
ciója között folyó tárgyalások eredményességétõl te-
szi függõvé. A tárgyalások kiértékelése a Szövetségi
Vezetõség ülésén kell, hogy megtörténjen. A Szövet-
ségi Vezetõség kiemeli, hogy fenntartja magának a jo-
got az érdekérvényesítés kapcsán megfogalmazott
konkrét célok elfogadásáról és az érdekérvényesítõ
akciókban való részvételrõl. 
Az SZV támogatja a konföderációk együttmûködését
megalapozó „Szándéknyilatkozat” címû dokumen-
tumban megfogalmazottakat. Felkéri a szövetség el-
nökét, hogy a LIGA- nál képviselje ezen szándéknyi-
latkozat elfogadását illetve aláírását.

Lõrincz László PADOSZ elnök:
Miért szavaztam igennel az Állásfoglalásra?
A tartalmát, okát ismerem, szükségességét hang-
súlyozom. Mi, akik közvetlen kapcsolatban va-
gyunk szakszervezeti tagjainkkal, másképp
élünk meg eseményeket, mint azok a konföderá-
ciós vezetõk, akiknek több tízezer tag gyülekezik
zászlaja alatt, de (véleményüket igazán nem is-
merik, érdemleges) velük kapcsolatba szinte so-
ha nem kerülnek. Mondani szokás körünkben:
„bennünket már vasvillával bökdös a tagság”,
fogjatok végre össze szakszervezetek, egységes
képviselettel, összehangolt akciókkal képviseljük
érdekeiket, védjük meg az elért eredményeket,
mert vannak komoly eredményeink.
Joggal várja el a tag az elnökétõl, titkárától, hogy
az orra hegyénél lásson tovább, országos vezetõ-
itõl meg azt, hogy az „ökör szarvánál” tekintsen
elõrébb.
Nem kell felfedezõnek, meg tudósnak lenni ah-
hoz, hogy felismerjük: a munkavállalókra váró
megszorításokkal szemben csakis összehangolt,
jól szervezett, széles körben kommunikált meg-
mozdulások vezethetnek eredményre. A szerve-
zetek vezetõinek felelõssége a fenti megvilágoso-
dásnak megfelelõen cselekedni. Félre kell tenni
az elmúlt évek, évtizedek vélt, vagy valós sérel-
meit és új együttmûködési forma szerint kell
szervezni a szakszervezeti munkát.
Ami a fent leírtaknál is fontosabb, hogy a ma-
gunk számára állított mércének megfelelünk-e
nap mint nap, vagy sem?
Úgy vélem, hogy a szakszervezetben a tagokért
addig kell és szabad csak dolgozni, amíg tisztes-
séggel, legjobb tudása szerint tud dolgozni a
tisztségviselõ, legyen az bármelyik szintjén a
szervezetnek. Fontos mérce, hogy bármikor a
tagság elé tudjunk állni, mondván, legjobb tudá-
som szerint képviseltem érdekeiteket.
Amikor végiggondolom a fenti határozatra meg-
hozott „igen" szavazatom indokát, ez a két dolog
vezérelt: szakmailag nincs már lehetõség a dön-
tések befolyásolására, illetve a tagságunk mellet-
ti tisztesség úgy kívánja, hogy álljunk ki közösen
közös dolgainkért.
Mi, az EVDSZ Szövetségi Vezetõség tagjai már
meghoztuk „igen" döntésünket.
Bízom abban, hogy tagjaink sem hoznak ezzel
ellenkezõt akkor, amikor cselekedni kell saját és
kollégája érdekében. 
A szakszervezeti mozgalom legfelsõbb vezetõi
meghozták már döntésüket? 

Együtt erõsebbek vagyunk!

Szakszervezetek: Aggasztóak a jelenségek

(Folytatás az 1. oldalról)
– A kormány 2011-ben nem volt hajlandó tárgyaló

asztalhoz ülni. Július 4-én azonban „megtört a
jég", sikerült a kormány képviselõivel tárgyalni,
bár ehhez több ágazat sztrájkkövetelése kellett. Mi-
ként értékeli a találkozót és a tárgyalás eredményét?

– Újszerû volt. Fél év után elõször ültek le a kormány kép-
viselõi a szakszervezetek képviselõivel országos ügyek-
ben. Az ágazati sztrájkbizottságok tartottak egy elõzetes
megbeszélést és már felkészülve érkeztek. A hangulat - a
korábbiakban tapasztaltakkal szemben - meglepõen ba-
rátságos volt. A kormányzati oldal részérõl láttam törek-
vést a megállapodásra. Nem osztom a pesszimisták véle-
ményét, miszerint ez csak idõhúzás volt. A három köve-
telésbõl kettõ esetében már közel kerültek a vélemények,
amit ígéretesnek minõsítek. Készek tárgyalni az Munka-
törvénykönyvrõl és a nyugdíjrendszer átfogó módosítá-
sáról. A harmadik javaslatunkban az szerepelt, hogy a
felállítandó új szervezetben, a Nemzeti Gazdasági és Tár-
sadalmi Tanács keretében legyen lehetõség a konkrét
munkaügyi tárgyalásokra. A NGTT plenáris ülése erre al-
kalmatlan. E kérdésben messze álltak az álláspontok,
csak halvány ígéreteket kaptunk. 
A július 4-i tárgyalások folytatásában állapodtunk meg,
de a többszöri rákérdezés ellenére sincs konkrét idõ-
pont. A nyár rossz idõszak ebbõl a szempontból, min-
denhol „csökkentett üzemmód” van, de reméljük, az
ígéreteket teljesítik. 
– Széleskörû igény, hogy a szakszervezeteknek meg

kell újulniuk. Tartalmában, formájában vagy fel-
fogásában?

– Az országos érdekegyeztetés megszûnése akkora kihí-
vás, hogy új módon kell gondolkodni konföderációs
szinten. Valós probléma az is, hogy a konföderációk az
OÉT-en belül uniós modell alapján és forrásból egy bizo-

nyos pénzügyi támogatást, szakértõi hozzájárulást él-
veztek. Ez megszûnt, s a pénzügyi kényszer is rá fogja
vezetni õket a hatékonyabb cselekvésre. A Liga konföde-
ráció készített egy javaslatcsomagot, benne az összefo-
gás szükségességét, célját, feladatait, ernyõszervezeti
formáját dolgozta ki. Ez álláspontom szerint alkalmas
tárgyalási alapnak. Ugyanakkor a fogadtatás elég hûvös
volt, s elutasításra került az a javaslat is, hogy közösen
végezzünk egy múlt értékelést.
– Ha jól hallottam, több konföderáció is belefolyt eb-

be a tervbe...
– A vegyészek (VDSZ - A Szerk.) székházában volt egy
megbeszélés. Ott a Munkástanácsok kivételével az öt
konföderáció elnöke jelen volt és egyetértett az együtt-
mûködés fontosságával. Kérdés, hogy ez csupán retori-
ka vagy valós szándék volt-e? Az idõ majd megmutatja.
A 16 ágazati szakszervezetnek az a célja, hogy a konfö-
derációk együttmûködése, hatékonysága és eredmé-
nyessége növekedjen.
– Személyi kérdésekrõl lehet már beszélni?
– Nem. Ez még nem idõszerû. Elõbb az együttmûködés
színtereit, esetleges formáit kell kialakítani. Ez egy épít-
kezés. Úgy vélem, ha a szervezeti fejlõdés késõbb meg-
indul, ebbõl esetleg következnek majd a személyi ügyek
is.
– Mire készül az EVDSZ? Kritikus, komoly, határo-

zott vélemények hangzottak el a szövetségi vezetõ-
ségi ülésen a jövõben megteendõ lépéseket illetõen.

– Mindig azt vallottuk, hogy szakmailag megalapozott
követeléseket kell letenni az asztalra. Most ott vagyunk
az országos tárgyaláson. Végig kell menni az úton, ha
kell az érdekérvényesítõ eszközöket is be kell vetni az

eredmény érdekében. Az EVDSZ  sztrájkbizottsága
megfogalmazta a követeléseket korengedményes nyug-
díj - amelyet az ágazati kollektív szerzõdés VII. fejezet 8.
pontja tartalmazza - és korkedvezményes nyugdíj - ioni-
zációs sugárzásnak kitett munkakörök és bányászok -
ügyében. Mindkettõ olyan, hogy nem igényel állami for-
rásokat és a munkáltatókkal ezekben korábban megál-
lapodtunk. A sztrájkot felfüggesztettük. Bízunk abban,
hogy a követelések a tárgyalóasztalnál megoldódnak.
Kormányzati felelõsség, hogy õsszel össztársadalmi
konfliktus alakul-e ki, vagy munkabéke. Mi azt szeret-
nénk, ha nem görög mintájú utcai zavargások következ-
nének, hanem nyugodt, békés élet folyhatna Magyaror-
szágon.  Én bízok ebben, úgy látom, a kormányzópár-
ton belül is vannak olyanok, akik a megegyezést szor-
galmazzák.  
– Mennyire jellemzõ az, hogy a szövetségi vezetõség

tagjai, helyi szinten a tagok idõnként a fejükhöz
kaptak, „mi van, mi történik itt?” 

– Azt tapasztaltam, hogy tavaly a Fidesz 2/3-a a mi tag-
jainkon is múlt, mely a bizalomra épült. Az EVDSZ ta-
gok is olyan arányban szavaztak, ahogy az ország. Sok
konkrét kérdés a szavazóurnánál azonban nem volt,
nem lehetett téma. Az elmúlt évben a szimpátia mûkö-
dött, de az elmúlt hónapokban az emberek szembesül-
tek vele, hogy néhány kormányzati intézkedés az õ és
családjuk sorsát negatívan érintette. Most van az eszmé-
lés idõszaka. Mi az, ami elfogadható és mi az, ami nem?
A szakszervezeti akciók erõssége azon múlik, hogy a ta-
gok, akiket képviselünk, a mi vezetésünkkel mennyire
ismerik fel és támogatják a fellépés, a sztrájk szükséges-
ségét. Ha ez nem történik meg, maradnak a negatív dön-

tések. A tagságban tapasztalható bátorság, de félelem is.
Remélem - ha szükség lesz rá - az elsõ felülkerekedik és
a közös fellépés meghozza gyümölcsét. F. E.

A Villamosenergia-ipari Ágazati Kollektív Szerzõ-
dés VII. fejezet 8. pontjában a következõ szerepel:
„8. A korengedményes nyugdíjazás
8.1. A munkáltató a munkavállaló kérelmére - ha
munkavállaló rendelkezik a reá irányadó törvényi
feltételekkel - köteles a korengedményes nyugdíja-
záshoz hozzájárulni:
- ha a munkavállaló a munkáltatónál meghatáro-
zott, egészségre ártalmas munkakörben legalább
20 évet dolgozott, feltéve, hogy a munkavállalónak
az öregségi nyugdíj korhatár eléréséig kevesebb,
mint 3 éve van hátra,
- ha a munkavállaló megszakítás nélküli vagy 3
mûszakos munkarendben legalább 20 évet dolgo-
zott a munkáltatónál, feltéve, hogy a munkavállaló-
nak az öregségi nyugdíj korhatár eléréséig keve-
sebb, mint 3 éve van hátra.
8.2. A munkáltatói rendes felmondás szándéka
esetén, ha a munkavállaló rendelkezik a korenged-
ményes nyugdíjhoz szükséges törvényi feltételek-
kel, és
- jelenlegi munkáltatójánál elismert munkaviszo-
nya meghaladja a 10 évet, 3 évvel az öregségi nyug-
díjkorhatár elõtt kérheti a korengedményes nyug-
díjazását, amihez a munkáltató köteles hozzájárul-
ni a munkaviszony közös megegyezéssel való
megszüntetése mellett.”

Tiltakozás és tárgyalás
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Folytatás az 1. oldalról
– Kedves Sándor! Gratulálunk elnökké
történõ megválasztásodhoz! Sok jót és
szépet mondtak rólad és Masa Imre 
Lászlóné Gyöngyirõl, aki szintén bizal-
mat kapott a következõ ötéves idõszakra.
– Magamról nem szeretnék nyilatkozni,
Gyöngyirõl viszont elmondhatom, hogy
sokat tett az elmúlt öt év során is a szak-
szervezetünkért és ezt a munkatársaink
is elismerték. Ennek elismeréseként a ta-
valyi év során kapott egy kitüntetést a
szakszervezetünk vezetõ testületétõl. A
munkánk nem egy hálás tevékenység,
sok a kritika, amikor nem sikerül valamit
mindenki számára optimálisan megolda-
ni - de néha még akkor is - és ritkán ka-
punk elismerõ, dicsérõ szavakat. Ez utób-
binál számomra viszont fontosabb, hogy
a tagságunk többsége elfogadja és elisme-
ri azt, amit teszünk értük. Próbáljuk az új
tisztségviselõkkel felálló mûködés során a
mindennapi munkába is jobban bevonni
az új tisztségviselõket és a tagokat is. Én
az elõzõ idõszak értékelésénél kritikát fo-
galmaztam meg a munkánkat, a saját
munkámat illetõen és a fejlesztendõ célo-
kat is megjelölve kértem a tisztségviselõ-
inket, segítsenek ezek kijavításában,
hogy tudjunk fejlõdni a következõ ciklus-
ban. Hiszem, hogy öt év múlva a ciklus
értékelése során elmondhatjuk, hogy si-
került elõre lépnünk ezen az úton. 
– Az érdekvédelem, a közösségért tenni
akarás, úgy tûnik, átfogja mindennap-
jaidat, már legalább egy évtized óta.
Üzemi tanácsi munka: tagként és elnök-
ként. Szakszervezeti munka: tagként és
vezetõként. De komoly tisztséged van
még a nyugdíjpénztárban is. A családod-
ban ez hagyomány, vagy elsõ generációs
érdekvédõ vagy?
– Hivatásszerûen csak én végzek a család-
ban ilyen munkát, de az összefogás, az
egymás segítése már gyerekkoromban is
példaként állt elõttem a szülõi, nagyszü-
lõi  környezetben.
– Kérlek, mutasd be a szakszervezet új
vezetõ testületének felépítését és fõbb fel-
adatait!
– A tevékenységünket négy megye területén,
nagyon tagolt és szétszórt szervezeti modell
mellett kell végeznünk. Ennek során négy

régióra osztottunk a területünket, Baja, Bé-
késcsaba, Kecskemét és Szeged központok-
kal. Ezekhez a központokhoz tartoznak
közvetlenül a bizalmik, vidéken kb. 10-10 fõ,
a szegedi központhoz közel harminc fõ. Ez
körülbelül a tagságunk területi eloszlásának
megfelelõ. A vidéki régiókat két-két fõ, a sze-
gedi régiót hat fõ területi küldött - fõbizalmi
- képviseli a küldött-testületünkben, ami
a legfõbb döntéshozó szervünk. Ez a
testület határozza meg a feladatain-
kat, céljainkat, ez hagyja jóvá a
megállapodásokat, vagy dönt
különbözõ érdemi kérdések-
ben. A mindennapi munkát
egy operatív tanács végzi,
ami háromfõs. Gyöngyi mel-
lett az újonnan megválasz-
tott elnökünk, Dombi Jenõ a
tagja és én vagyok a vezetõ-
je. Ennek feladata a küldött-
testület döntéseinek megfe-
lelõen a mindennapi opera-
tív teendõk elvégzése, a tár-
gyalások, egyeztetések során
a szakszervezet képviselete. 
– Ezenkívül kik segítik a
munkádat? 
– A cégcsoportnál évek óta
egyik nagyon fontos szem-
pontunk és célunk az, hogy
az érdekképviseletek össze-
fogva egymást segítve mûköd-
jenek. Ez nálunk elég jól mû-
ködik, bár még ezt is lehet fej-
leszteni. Szorosan együttmûkö-
dünk az üzemi tanácsokkal, a
munkavédelemmel, az FB-tagokkal, az
európai üzemi tanács-tagokkal és a
nemrég elindított Esélyegyenlõségi
szervezetünkkel.
– Az EDF DÉMÁSZ, mint ahogy más
áramszolgáltató is, nagy területen mû-
ködik. Milyen csatornán jutnak el hoz-
zád, hozzátok a munkavállaló vélemé-
nye, gondja, problémája?
– A mai kornak megfelelõen nagyon sok
információ érkezik a tagoktól mobilon és
e-mail-ben. A tagok irányába is alkalmaz-
zuk ezeket. Amit viszont fejlesztendõ te-
rületnek jelöltünk meg a magunk számá-
ra, az a bizalmi hálózaton történõ kétirá-
nyú információ áramlás.

– Kaptok-e elismerõ szavakat vagy bizta-
tást? 
– Magyarországon nem divat szembedi-
csérni másokat  - kritizálni annál inkább,
sajnos -, talán a kultúránk, a történel-
münk miatt alakult ez így. Ennek ellenére
idõnként azért kapunk a tagjainktól,
tisztségviselõinktõl egy-két dicsérõ szót,
egy kis biztatást. De talán a legnagyobb
elismerés a tagjaink részérõl az, hogy a
taglétszámunk az utóbbi idõben dinami-
kusan növekszik, elismerve ezzel is a
munkánkat.
– Hogyan látod a szakszervezet szerepét?
Melyek a fõbb feladatai az érdekvéde-
lemnek 2011-ben?

– A szakszervezeteknek az új törvényke-
zési felfogásban nagyon megnõtt a szere-
pe és még inkább fontos lenne az összefo-
gás a munkavállalók érdekeinek védelme
érdekében. A kormányzat jelenleg erõbõl
dönt és a társadalmi egyeztetést kerüli,
vagy csak szükséges és fölösleges rossz-
nak tartja. Ebben a helyzetben csak orszá-
gos összefogással lehet a munkavállalói
érdekeket megvédeni. A tõkének megvan
a saját érdekérvényesítõ ereje. A politikai
csoportok körüli érdekköröknek szintén.
A dolgozói érdekek azok, amik feláldozha-
tók, oda dobhatók egy alku során. Ez a ré-
teg az, aki eltartja az országot, fizeti az
adók és járulékok nagy részét és õket lehet
még megsarcolni, mert õk a legkevésbé
szervezett érdekkör az érintettek közül.
Így a legkisebb ellenállást is õk tanúsítják.
A szakszervezetek azok a civil erõk, ame-
lyek talán képesek lehetnek összefogni
ezt a társadalmi réteget és az érdekeik vé-
delme érdekében összehangolt lépésekkel
fellépni az õket sújtó intézkedések ellen.
– A munkaadó képviselõjével való tár-
gyalásaitok során milyen téma van jelen-
leg  az asztalon vagy lesz a közeljövõben? 
– Jelenleg a sztrájkmegállapodás megkö-
tését szerettük volna összehozni, de az
elégséges szolgáltatás témakörében a fo-
gyasztók kikapcsolása terén nem sikerült
megegyeznünk.
– Az EVDSZ- nek vitathatatlan eredmé-
nyei vannak, amelyhez megalakulása
óta a ti szervezetek is tartozik.  Ebben
neked is jelentõs érdemeid vannak, ak-
tívan részt veszel az üléseken, felada-
tokat vállalsz, határozott, néha kriti-
kus véleményed segíti az egy irányba
haladást.
– Köszönöm a dicsérõ szavakat és örülök,
ha ez valóban így van. Igen, elég határo-
zott véleményem van általában a bennün-
ket érintõ kérdésekrõl és ennek hangot is
szoktam adni. Idõnként sajnos ezzel aka-
ratom ellenére meg is bántok személyeket,
pedig a célom csak az, hogy a különbözõ
nézõpontok, vélemények ütköztetése so-
rán próbáljuk megtalálni azt a közös állás-
pontot, ami a leginkább megfelelõ az adott
szituációban. Ehhez viszont fontos az
õszinte, nyílt párbeszéd, amire mindig is
törekedtem. Én azt vállaltam, hogy a mun-

katársaim érdekeit képviselem és ez néha
bizony konfliktusokat eredményez. Idõn-
ként kemény vitáink vannak, de ezt vállal-
tuk, ezt kell tennünk. A fontos, hogy hall-
gassuk meg egymást, próbáljuk megérteni
a másik helyzetét és amennyire lehet le-
gyünk kompromisszum készek. De a leg-
fontosabb, hogy segítsük egymást, a kö-
zös érdekek mentén pedig fogjunk össze!
– Az elõbbinél talán fontosabb az, hogy
értelmes cél érdekében mozgósítani tu-
dod a tagságot. Nálatok sok a fiatal
munkavállaló, õk is igen aktívak és had-
ra foghatók az utóbbi idõben. Jól látom?
– Tudatosan törekedünk arra, hogy a fia-
talokat is bevonjuk a szakszervezeti élet-
be. Amikor lehetõségünk van rá, próbá-
lunk képzéseket szervezni számunkra,
vagy valamilyen szabadidõs tevékenység-
re elhívni õket. Szerencsére sikerült olyan
aktív személyeket találnunk, akiket a töb-
biek elfogadnak és akik szervezik a saját
környezetükben a szakszervezeti mun-
kát, tevékenységet. Ez sokat segít nekünk
abban, hogy a fiatalokat be tudjuk vonni
a közös cselekvésbe és egy kis fiatalos
lendületet nyerjünk általuk.
– Történelmet idézõ névvel rendelkezel.
Nagy Sándor imperátor volt, birodalom-
építõ, tehetséges, sokoldalú, és nem utol-
só sorban vonzó külsejû… Életed során
milyen kellemes, netalán kellemetlen
esetre emlékszel ezzel kapcsolatban?
– Talán a határozott fellépésem miatt - mi-
után a nevemet már tudták - egyszer-két-
szer kaptam olyan megjegyzést, hogy „ja,
ilyen névvel könnyû”, vagy, hogy… nem
kell mindig mindenkit legyõzni, lehetsz
néha második is. Nagy dolgokat vitt vég-
hez, sok maradandó alkotást hagyott az
utókorra, de a birodalma sajnos a halála
után széthullott. Én a saját környezetem-
ben szeretnék ténykedni, nincs világot
meghódítani akaró célom, csak itt meg-
tenni azt, amire képes vagyok. Segítve a
környezetemben élõket és átélni azt az
érzést, amit akkor érez az ember, amikor
úgy érzi, sikerült valamit elérni, létrehoz-
ni és tudja, hogy ez nem volt könnyû,
vagy egyszerû, ezért meg kellett dolgoz-
ni, izzadni. Ha ezt más is észreveszi és
akár még meg is köszöni, vagy dicséri, az
a bónusz. - F. - N. -

Bakai Lehel a MAVIR Magyar
Villamosenergia-ipari Rendszer-
irányító ZRt. Biztonságtechnikai
Osztályának vezetõje, és a Villa-
mosenergia-ipari Rendszerirá-
nyító és Üzemeltetõ Szakszerve-
zete (VIRÜSZ) eddigi elnöke
emlékezik vissza az iparágban
töltött éveire, a sok küzdelemre
és eredményre, melyet szakmai
pályája és szakszervezeti tevé-
kenysége során élt meg, illetve
ért el. Az EVDSZ VD Aranygyû-
rû kitüntetettje régi fotóalbumot
nézve idézi fel az iparágban el-
töltött elmúlt negyven évet. 

- Az EVDSZ Szövetségi Vezetõsége
ünnepélyes keretek között tájékoz-
tatta a tagokat és szervezeteket,
hogy idén búcsúzol.  Megtudhat-
tuk azt is,hogy a búcsú csak félig-
meddig történik meg. Mit jelent
mindez?
- Annak, hogy „nem tûnök el",
több oka is van. Konkrétan, az
Egymásért-Együtt Alapítvány el-
nöki teendõit továbbra is ellátom,
a Vitamin Egészségpénztárban
már a kezdetektõl tagja vagyok az
ellenõrzõ bizottságnak, ahol a
nem régen lezajlott választások so-
rán újabb öt évre ismét bizalmat
kaptam. 
- Mit tudhatunk az Egymásért-
Együtt Alapítványról?
- Az Alapítvány 1992-ben alakult,
melyben kilenc évig voltam kura-
tóriumi tag, ahová az EVDSZ dele-
gált. Ezt követõen sajnálatos ese-
mény következtében megürese-
dett az elnöki poszt, az alapítók
engem jelöltek erre a tisztségre,
melyet felelõsséggel és nagy öröm-
mel vállaltam el. Immár tíz éve va-
gyok az alapítvány elnöke, mely-
nek központja mindig a társaság-
csoportnál mûködõ szakszerveze-
ti szövetség központjában van.
Miért vagyunk joggal büszkék az
alapítványra? Mert nagyon sokat
segít a munkavállalóknak, akiket

valamilyen baleset, vagy foglalko-
zási megbetegedés ért munka köz-
ben. Az alapítványi munkában va-
ló részt vétel ötlete is abból adó-
dott, hogy a biztonságtechnikai
osztály foglalkozott a cég munka-
védelmi, tûzvédelmi, környezetvé-
delmi és vagyonvédelmi tevékeny-
ségével is. Sok téma, rendkívül
szerteágazó tevékenység. Termé-
szetesen megítélésem szerint a
munkavédelem terén mindig a bal-
eset megelõzésén volt, van és lesz
a hangsúly, arra törekedtünk,
hogy a lehetõ leghatékonyabban
mûködjön a prevenció. Sajnálatos,
hogy ennek ellenére is történtek az
iparágban balesetek, ami a legszo-
morúbb sajnos halálos kimenetelû
is, mely a mi szakmánkban szinte
elkerülhetetlen. A tragikus esemé-
nyek bekövetkezése és azok meg-
elõzésére való törekvés vezetett az
alapítvány létrehozásához. 
- Miként alakult az EVDSZ-szel va-
ló kapcsolatod?
- Az érdekvédelemben való rész-
vételem a '70-es években kezdõ-
dött, még a pályám kezdetén tagja
lettem a szakszervezetnek és aktí-
van részt vettem tevékenységé-
ben. Külön kiemelném az 1976-
1978 közötti idõszakot, mikor füg-

getlenített szakszervezeti vezetõ
voltam az Ovit-nál, ami meghatá-
rozó korszakként él az emlékeim-
ben. 
- Miért alakult így?
- Akkor folyt Magyarországon az
Ovit részvételével a 750 kV-os
nagy beruházás, mely új helyzetet
teremtett a vállalat életében, hi-
szen Európában egyedülálló mó-
don egy nagy átviteli képességû
távvezeték összeköttetés valósult
meg Ukrajnával, kiemelt állami be-
ruházásként. Az Albertirsa és or-
szághatár közötti távvezeték és a
750/400 kV-os transzformátorállo-
más megépítése az Ovit részére
nem volt kis feladat,  három évig
tartott. Az egész folyamat  új építé-
si és szerelési technológiák kidol-
gozását, alkalmazását követelte
meg, új eszközök tervezésével és
legyártásával. A beruházás ideje
alatt szükség volt egy mûszaki be-
állítottságú személyre is a szak-
szervezetnél, hiszen a feladatok
megnõttek - akkoriban még a
szakszervezet minden döntésben
hatékonyan és nagy befolyással
részt vett. A munka volumene
megkövetelte, hogy teljes munka-
idõmet ennek szenteljem. Nagy
örömmel fogadtam el a feladatra

való felkérést, felelõsségteljes kihí-
vásként éltem meg, és talán éle-
temnek ez egyik meghatározó idõ-
szaka volt, szakmai és a szakszer-
vezeti vonatkozásban is. Komoly
„lökést" adott, hogy úgy mondjam
a mozgalmi életben végzett mun-
kához, az ahhoz való viszonyom-
hoz a továbbiakra nézve is. A
szakszervezetben több féle felada-
tot  végeztem, többek között, mint
a közgazdasági bizottság tagja,
vagy a termelési bizottság vezetõ-
je. 
- A VIRÜSZ elnöke Károly Imre lett.
Milyen tanácsokkal láttad el?
- Nem is tanácsokat adtam illetve
adok, inkább baráti beszélgetések
során beszélünk meg számos ese-
ményt és teendõt a munkavállalók
érdekvédelmével, a szakszervezet-
tel kapcsolatban, ahogy eddig is
tettük sok éven át, sõt Imre több
alkalommal helyettesített engem
az érdekvédelmi tevékenységben.
Sokat dolgoztunk együtt, remélem
hogy  a több évtizedes tapasztala-
tom azért valahol gyümölcsözõ le-
het az õ munkája során is, melyet
örömmel adok át mindaddig, amíg
igényli. Másik fontos momentum,
hogy az elmúlt tizenkét évben egy
ciklus kivételével a cég üzemi ta-
nácsának elnöke Imre volt, a kö-
zös munka ebbõl is fakadt, e mel-
lett közel 30 évet egy osztályon
dolgoztunk. Nem kérdés, nagyon
jó a kapcsolat az üzemi tanács és a
szakszervezet között. Azok az át-
adható információk is megosztot-
tak voltak a két testület között,
melyhez mint a cég felügyelõbi-
zottságának munkavállalói tagja-
ként jutottam, amely feladatra az
üzemi tanács delegált. Ezek min-
dig tájékozottabbá tettek minket,
mely által az érdekvédelem haté-
konyabb lett.
- Hogyan látod a szakszervezeti ve-
zetõként eltöltöttt két évtizedben
mennyiben változott a szakszerve-
zeti tevékenység, illetve a munka-

vállalók hozzáállása a kollektív ér-
dekképviselethez?
- Úgy vélem, talán átalakult a dol-
gozók véleménye a szakszervezet-
rõl, vagy sokszor nincsenek tisztá-
ban a szakszervezet jelentõségével
az általa elért eredményekkel, nem
érzik mûködésének jelentõségét,
ami adódhat abból is, hogy gyak-
ran nem kellõen tájékozottak a
végzett tevékenységrõl. A szak-
szervezeti vezetõknek nagyon
nagy szerepe van abban, hogy a
tagság kellõen tájékozott legyen a
munkáról, érezze az érdekképvi-
selet fontosságát, legyen tisztában
azzal, hogy hogyan vehet részt
benne. A szakszervezet nem a né-
hány vezetõbõl, hanem a teljes
tagságból áll. Nem véletlen, hogy
az EVDSZ szlogenje az „Együtt
erõsebbek vagyunk". Ha el aka-
runk érni valamit, akkor teljes kö-
rû összefogásra van szükség. Meg-
ítélésem szerint az érdekvédelmi
tevékenységnek fel kell értékelõd-
nie záros határidõn belül. Jelenleg
és a jövõben talán még inkább, a
szakszervezeti vezetõknek lénye-
gesen többet kell dolgozniuk ah-
hoz, hogy ugyanolyan jó eredmé-
nyeket tudjanak elérni, melyeket
úgy gondolom korábban talán egy-

szerûbb volt. Természetesen ezt
alapvetõen a gazdasági és politikai
életben bekövetkezett és várható-
an bekövetkezõ változások indo-
kolják.  
- Milyen érzésekkel kezded a nyug-
díjas éveidet?
- Nem nehéz szívvel, hiszen mint
mondtam, csupán félig-meddig le-
szek nyugállományban, de az ott-
honi munka sem kevés, mindig
akad elfoglaltság. Nem mondhat-
nám, hogy rengeteg szabadidõm
lesz az elkövetkezendõkben - kora
tavasztól késõ õszig a családi tel-
ken, Gárdonyban tevékenykedek.
A közelmúlt talán legnagyobb ese-
ménye elsõ unokám érkezése, aki
immár egy hónapja örvendezteti
meg a családot. Bakai Fruzsina
Eleonóra egy igazi kis tündér, a lá-
togatások és unokámban való gyö-
nyörködés jelenleg talán a legki-
emelkedõbb feladatom, melynek
nagyon szívesen eleget is teszek.
Ezzel életemben ismét egy új kor-
szak kezdõdött, ami ugyan más
jellegû, de legalább olyan fontos ki-
hívás, mint az elmúlt negyven év-
ben végzett egészen más irányú
tevékenység. Nagyon remélem,
hogy e téren is sok sikerélmény-
ben lesz részem. L. E.

Választás az EDF DÉMÁSZ Szakszervezetnél

Bakai Lehelt szakmai munkája és érdekvédelmi tevékenysége
során az iparágban sokan kedvelték. Gál Rezsõ EVDSZ elnök
megköszöni eddigi munkáját

TToovváábbbbrraa  iiss  aakkttíívvaann  aa  mmuunnkkáábbaann

Bakai Lehel a Kandó Kálmán Villamos-ipari Mûszaki Fõiskola villamos-
energetika szakán végzett 1971-ben, elsõ munkahelye az Ovit volt, ahol
távvezetékes mérnökként kezdett dolgozni, majd 1978-ban került a biz-
tonságtechnikai osztályra. A munkavédelmi mérnöki képesítés megszer-
zése után 1983-tól nevezték ki osztályvezetõnek . 2006-ban jogutódlás-
sal került a MAVIR ZRt.-hez, ahol szintén osztályvezetõként dolgozott. A
biztonságtechnikai osztály gyakorlatilag az elsõ és utolsó munkahelye is,
amit mostanában nagyon kevesen mondhatnak el magukról. Szerencsés-
nek érzi magát, hogy most mehet nyugdíjba, hisz amint mondja, a nyug-
díjba menetel feltételei folyamatosan változnak, kiszámíthatatlan a jövõ e
tekintetben.  Véleménye szerint aki elérte a 62. életévét és ledolgozott
negyven évet, mindenképp megérdemli a pihenést. Hivatalos munkaideje
2011. március 4-ig tartott, az ezt követõ idõszak a „sétálóidõ", mely de-
cember 28-án ér véget és kezdõdik a valódi nyugdíjas korszak. Szabad-
idejében szeret a szabadban, a telken tevékenykedni, az ottani munka ki-
kapcsolódásra, feltöltõdésre és aktív pihenésre is alkalmat ad számára. 
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A Pannon Hõerõmû
Zrt.-nél  ügyeletes
mérnökként, folyama-
tos munkarendben
dolgozó Biró János úr-
ral beszélgetünk ab-
ból az alkalomból,
hogy ismét megvá-
lasztották üzemi ta-
nács elnöknek.

– Gratulálunk a megválasz-
tásához! Ismeri azt a mon-
dást, amit szoktak monda-
ni valakire, amikor jól
megy neki a rábízott fel-
adat, hogy „ezt a munkát
mintha rá szabták volna”.
Önt már második alkalom-
mal választják üzemi ta-
nács elnöknek, de úgy tu-
dom, korábban is betöltötte
ezt a posztot. 

– Köszönöm a gratulációt
a magam és az üt. nevében egyaránt.
Valóban, a jelenlegi megbízatásomat
megelõzõen is már betöltöttem egy
ciklus erejéig az üt. elnöki posztot, il-
letve azt megelõzõen is tagja voltam a
tanácsnak.

– Miért lehet szeretni ezt a feladatot?
– Erre nehéz válaszolni egy mûsza-

ki beállítottságú egyénnek, ugyanis
az emberek ügyes-bajos dolgaival va-
ló foglakozás teljesen más, mint ami-
vel nap mint nap foglalkozok és érde-
kel. Számomra az üt.-ben betöltött
tisztem és ebbõl eredõen az elvégzett
feladatok nem mások, mint a válasz-
tóim elvárására és megelégedésükre
végzett munka.

– Hogyan zajlott a választás? 
– Az elõzõ üt. megalakította a vá-

lasztási bizottságot. A bizottság elnö-
ke Révész Sándor kollégánk volt. A vá-
lasztási bizottság az üt. választására
vonatkozó törvényes rendnek megfe-
lelõen kidolgozta a választás menet-
rendjét. A választások  április 7-én zá-
rultak le. Az „új" üzemi tanács alaku-
ló ülése április 14-én zajlott le, ahol a
jelenlévõ tagok - ez a Pannon Hõerõ-
mû Zrt.-nél 5 fõ -, elnököt válasz-
tottak személyemben. 

Megjegyzem még, hogy a Pannon-
power társaságcsoport másik két vál-
lalatánál is ugyanebben az idõben le-
zajlott az üt. -választás. Ennek ered-
ményeként a PANNONPOWER HOL-
DING Zrt.-nél Harmatné Kulik Gabri-
ella a pénzügyi osztályról és a Pannon
- Biomassza Kft. -nél Gallai Péter a lo-
gisztikáról lett megválasztva üzemi
megbízottnak.

– Említette, hogy a szakszervezet je-
löltjei lettek a befutók. Milyen az üt.
és a szakszervezet kapcsolata a hét-
köznapokban, például Kovács Ist-
vánnal, a munkavállalók szakszer-
vezeti bizottságának az  elnökével? 

– Mindkét szakszervezettel - értem
ez alatt az EVDSZ és a MÉSZ képvise-
lõit- egyaránt jó a napi kapcsolatunk.
Ez nem is lehet másként, mivel egy
ugyanazon választói bázisra épül az
üzemi tanács és a szakszervezetek is,
és ennek köszönhetõen ugyanazon
választói kör érdekeit képviseljük
más-más területet lefedve.

– Az üt. tárgyaló partnere elsõsor-
ban a munkáltató, illetve a kijelölt
képviselõ. Vele milyen a kapcsolatuk?

– A mi esetünkben a munkáltatóval
való kapcsolattartás kijelölt képviselõ-
je dr. Vargha Szabolcs a PANNON-
POWER HOLDING Zrt. Gazdasági
Igazgatóság Humángazdálkodási cso-
portvezetõje.

Kapcsolatunk az üzemi tanácsot
érintõ kérdésekben van, ahol a meg-
oldások a törvényes kereteken belül
fogalmazódnak meg.

– Az üzemi tanácsi rendszer még  fi-
atalnak számít. Ön szerint minden a
helyén van ebben, vagy néhány dol-
gon változtatni kellene, esetleg meg
kellene reformálni a legújabb gazda-
sági-társadalmi változásokhoz iga-
zítva?

– Mivel mûszaki területen dolgo-
zok, így ennek megfelelõen a kérdés-
re nem igazán tudok korrekt, elõre-
mutató választ adni. Ami számomra
nem teljesen egyértelmû az az, hogy a
jelenlegi üzemi tanácsi jogosultságok-
nak - ami egyrészt a kollektív szerzõ-
désben megfogalmazott jóléti vagyont
illetõen együttdöntési jog, másrészt a
véleményezési jog a munkavállalók
nagyobb csoportját érintõ munkálta-
tói intézkedésekkel kapcsolatban,
harmadrészt a munkáltató tájékozta-
tási kötelezettsége az üt. felé - van-e
súlya? A munkáltatók az érdekeiket
jelenleg szerintem eredményesebben
tudják képviselni, mint a maga terüle-
tén az üt. Tehát az eredményesebb
munkához a munkavállalók érdekeit
„jobban" megjelenítõ törvényi megfo-
galmazásra lenne szükség.

– Szükséges-e a rendszeres tovább-
képzés, oktatás e területen is?

– A továbbképzésre mindig szük-
ség van.

– Önt legutóbbi beszélgetésünkkor
derûsnek, a szakmáját magas fokon
mûvelõ, lelkiismeretes, a jövõt illetõ-
en pedig bizakodó embernek láttam.
Most hogyan fogalmazzak?

– Jelenleg a PANNONPOWER válla-
latcsoportnál, Pécsett a BIO-2 projekt
keretében új beruházás zajlik, ami a
jövõnkre nézve kedvezõ. A berende-
zés magas technikai és környezetvé-
delmi kritériumoknak felel majd meg,
így a munkatársaim és egyben saját
szakmai fejlõdésünk és környezetünk
védelme is egybeesik ezen beruházás
során,  mindannyiunk nagy megelé-
gedésére.

– 2011 a Családok Éve. Ön a felesé-
gével, három gyermekével és az
egyik nagyszülõvel régóta él együtt.
Mint mondta, békességben és szere-
tetben.

– Valóban így van. Az idõ múlásá-
val azt a mondást, miszerint „a kis
gyerek kis gond, a nagy gyerek nagy
gond" mindinkább érzem, de az ez-
zel járó nehézségeket az általam el-
képzelt jövõ zálogának tekintem. 

K. E.

Tudósító: Debreczeni Dezsõné 
üt. elnök, szakszervezeti elnök

2011 márciusában a SIEMENS AG mül-
helmi Üzemi Tanácsának képviselõi ta-
pasztalatcserére érkeztek Magyarország-
ra, és ennek keretében látogatást tettek a
SIEMENS Erõmûtechnika Kft.-nél.

Budapesti tartózkodásuk alatt igyekez-
tünk bemutatni a magyarországi munka-
vállalói érdekképviseletek felépítését, mû-
ködését és szerepét. Ismertettük a hazai
szakszervezetek és üzemi tanácsok mû-
ködését és kapcsolatrendszerét, valamint
a nálunk folyó érdekképviseleti munkát.
A diskurzusok során megpróbáltuk fel-
tárni a nemzetközi sajátosságokból ere-
dõ hasonlóságokat és különbségeket.

A látogatást követõen május hónap-
ban a SIEMENS Erõmûtechnika Kft. Üze-
mi Tanácsának két tagja, valamint ügyve-
zetõ igazgatója, dr. Stefan Pieper viszont-
látogatást tett a SIEMENS energia szektor
mülheimi gyárában.

A szívélyes és baráti fogadtatást köve-
tõen tájékoztatást kaptunk Horst Schmoll
úrtól, - a SIEMENS E F PR Feeder Plant
szervezeti egység vezetõjétõl - a világban
jellemzõ energiaigény-trendekrõl, és tár-
saságunk ezzel kapcsolatos várható fel-
adatairól és lehetõségeirõl.

A vezetõi tájékoztató után Pietro Baz-
zoli úr - a mülheimi gyár üzemi tanácsá-
nak elnöke -mutatta be a 27 fõbõl (ebbõl
7 fõállású munkatárs) álló üzemi taná-
csot, akik különféle témákra szakosodva
látják el 4900 munkavállaló érdekvédel-
mét. Nagy érdeklõdéssel és néha irigy-
kedve hallgattuk, hogy munkájuk során
mi mindennel tudnak foglalkozni, és fõ-
leg, mi mindent el tudnak érni. Érdekes
volt számunkra a már nyugdíjba vonult
kollégákkal, vagy éppen a kisgyermekük-
kel otthon lévõ anyukákkal való kapcso-
lattartás módja. Felkaptuk a fejünket azt
hallva, hogy a betegállományban lévõ
kollégákat meglátogatják, ezzel is segítve
mielõbbi gyógyulásukat. Nagyon sok ér-
dekes tapasztalatot szereztünk a tájékoz-
tató során.

A megbeszélést gyárlátogatás követte:
végigjártuk a gigantikus csarnokokat,
ahol dr. Pieper büszkén mutatta meg a
budapesti gyárunkban készített turbina-
lapátokat és vezetõkoszorúkat, melyeket
éppen az összeszerelés alatt lévõ turbiná-
ba illesztettek, hogy aztán elkészülve te-
hessék dolgukat rendületlenül a világ
minden pontján, szolgálva a helyi lakos-
ság energiaigényét. 

Láttunk a nálunk lévõ gépeknél 2-3-
szor nagyobbakat, valamint egy 600 ton-
nás darumonstrumot, amely a kész tur-
binákat hajóra rakja, hogy azok a Ruhr
folyón keresztül eljuthassanak a világ leg-
távolabbi részeibe. A gyárlátogatás alatt
találkoztunk két jelenlegi és két volt kol-
légánkkal, akik aktuális munkájukat a
mülheimi gyárban végezték.  

Az ebédet követõen látogatást tettünk
a gyár szakmunkásképzõ bázisára, ahol
a fiatalok megtanulják a szakma alapjait,
de képzést kapnak a legmodernebb gé-
pek és számítógépes rendszerek mûköd-
tetésérõl is. Olyan gyakorlati tudásra tesz-
nek szert az itt tanulók, hogy utána prob-
léma nélkül képesek ellátni a feladataikat
a SIEMENS különbözõ munkahelyein a
világban.

Úgy érzem, ez követendõ példa lehet-
ne a magyar munkaerõképzésben, hi-
szen az így képzett fiatalok nem az isko-
la elvégzése után találkoznak elõször a
munka világával.

Hazafelé jövet eljátszottam a gondolat-
tal, hogy a fiataloknak a munkaviszony-
nyal járó kihívások mielõbbi megismer-
tetése mellett lehetõség volna azon nyug-
díjhoz közelítõ vagy rehabilitációra szo-
ruló, jó szakemberek foglalkoztatására,
akik nehezen bírják a napi 8-12 órát a gé-
pek mellett. Nekik ugyanis egy helyi
szakképzés keretein belül teret adhat-
nánk, hogy szakmai tapasztalataikat és
tudásukat átadva, gyakorlati oktatóként
tovább tevékenykedhessenek.

Bazzoli úr nagyon büszkén mutatta
meg a jelenleg épülõ gyári óvodát, ami
õsztõl fogadja a társaság munkatársainak
kisgyermekeit. Mivel a gyár környékén is
nehéz férõhelyhez jutni, megszületett a
döntés a saját óvoda létrehozásáról, ami
jelentõs mértékben segíti a kisgyermekes
szülõk mindennapjait.

Látogatásunkat városnézéssel fejez-
tük be, aminek zárásaként egy 20 eme-
letes épület tetején lévõ kilátóból gyö-
nyörködhettünk a Ruhr-vidék jelentõs
részében.

Nagyon hasznos volt a kölcsönös láto-
gatás, mert ráébresztett bennünket arra,
hogy ha törvényi lehetõségeink nem is
mindig azonosak, de problémáink igen.
Példákat láttunk arra, hogy milyen irány-
ba kell haladnunk, mit tartanak a világ
másik felén is fontosnak: A munkaválla-
lói érdekek megvédését a  munkahelye-
ken, és talán egy kicsit még azon is túl.

Idén áprilisban eredményt hir-
dettek a 2010. évi munkavédel-
mi verseny résztvevõi között. Az
elõzményekhez hozzátartozik,
hogy ezt a munkavállalók közöt-
ti versenyt már 2008 óta szer-
vezi meg a Társaságcsoport
Biztonságtechnikai osztálya.

A munkavédelmi verseny célja a mun-
kavállalók gondolkodásának, cselekede-
tének motiválása annak érdekében,
hogy többet törõdjenek saját és munka-
társuk testi épségével, a balesetek meg-
elõzésével. 

A 2010. évi munkavédelmi versenyre

összesen 46 csapat  638 fõvel jelentke-
zett, fizikai és nem fizikai kategóriában.
Fizikai kategóriába tartozott az a csapat,
amely résztvevõinek legalább 70%-a fizi-
kai munkakörben dolgozókból áll, nem
fizikai, azaz adminisztratív kategória,
ahol a résztvevõk közül a fizikai munka-
körben dolgozók aránya nem éri el a
70%-ot. A verseny idõtartama 1 év volt,
január 1-jétõl december 31-ig tartott. 

A 2010. évi munkavédelmi versenyen
fizikai kategóriában 24, nem fizikai ka-
tegóriában pedig 22 csapat vett részt.

A részt vevõ csapatok nagyban hozzá-
járultak az EDF DÉMÁSZ  munka- és

egészségvédelmi mutatóinak javításához,
a munkavédelem népszerûsítéséhez.

A versenyben a gyõztes csapat a meg-
szerezhetõ 150 pontból 143 pontot ért
el, amelyben az innovációs javaslatokkal
szerzett 50 pont jelentõs részt képvisel. 

A versenyre a csapatok összesen 13
munka- és egészségvédelmet érintõ in-
novációs javaslatot küldtek be. 

Az értékelési szempontok a verseny-
szabályzat alapján: 
❏ A munka és egészségvédelmet befo-

lyásoló technológiák, elõírások be-
tartása

❏ A bekövetkezett balesetek száma és
súlyossága

❏ Táppénzes napok száma
❏ Sebességtúllépések száma (GPS

alapján)
❏ A beadott innovációs javaslatok

A verseny gyõztesei (a két kategóriá-
ban I, II és III. helyezett csapatok tagjai,
85 fõ) összesen bruttó 3,02 M Ft jutal-
mat kaptak.

A 2011-es évben is elindult a munka-
védelmi verseny, amelyre - az elõzõ évet
meghaladóan - összesen 54 csapat je-
lentkezett, ez az EDF DÉMÁSZ Társa-
ságcsoport dolgozóinak közel 50%-át je-
lenti.

EDF DÉMÁSZ Zrt.
Biztonságtechnikai osztály

Munkavédelmi verseny az EDF DÉMÁSZ Társaságcsoportnál

TTaappaasszzttaallaattccsseerree  aa  SSIIEEMMEENNSS
mmüüllhheeiimmii  ggyyáárráánnaakk  üüzzeemmii  ttaannááccssáávvaall
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Pannon Hõerõmû Zrt. Üzemi Ta-
nács összetétele: Elnök Biró János
ügyeletes mérnök, EVDSZ. Tagok
Farkas Zsolt blokkgépész, EVD-
SZ/MÉSZ, Csordás Béla mozdony-
vezetõ, EVDSZ, Rébék-Nagy Tibor
vezetõ gépész, EVDSZ, Kiss Zol-
tán csoportvezetõ, EVDSZ. 

Rébék-Nagy
Tibor

Kiss
Zoltán

Csordás Béla

Biró
János

Farkas
Zsolt

Gallai
Péter

Harmatné Kulik
Gabriella
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NEMZETI ENERGIASTRATÉGIA
A kormány július 13-i ülésén elfogadta és az országgyûlés õszi ülés-
szaka elé terjeszti a Nemzeti Energiastratégiát. Az NFM közleménye
szerint a stratégia kiszolgálja az elsõdleges nemzeti érdekeket, garan-
tálja az ellátásbiztonságot, figyelembe veszi a legkisebb költség elvét,
érvényesíti a környezeti szempontokat, valamint biztosítja, hogy
Magyarország nemzetközi súlyával és erõforrásainak mértékével
megfelelõ arányban hozzájárulhasson a globális problémák megol-
dásához. E célok megvalósításához feltétlenül csökkenteni szüksé-
ges az importfüggõséget - részben a források és az útvonalak diver-
zifikációjával -, erõsíteni kell az állami szerepvállalást, mérsékelni
kell a lakosság energiaszegénységét és ösztönözni kell a kapcsolódó
iparágak hazai fejlesztését is.
A minisztérium a dokumentum elõkészítése során az energiaszek-
tor több mint száz jelentõs - gazdasági, tudományos, szakmai és tár-
sadalmi - szereplõjének javaslatait és a nyilvános társadalmi vita
mintegy 60 észrevételét, véleményét vette figyelembe, építette be
stratégiájába. A célok megvalósítása érdekében a dokumentum a
megújuló energiaforrások felhasználásának növelését, az atomener-
gia jelenlegi kapacitásainak megõrzését, a regionális energetikai inf-
rastruktúra fejlesztését, új energetikai intézményrendszer kialakítá-
sát, valamint az energiahatékonyság és az energiatakarékosság foko-
zását kezdeményezi.

PLUSZ 192 MEGAWATT
A francia GDF Suez többségi és a Magyar Villamos Mûvek Zrt. 25
százalékos tulajdonában lévõ Dunamenti Erõmû blokkfelújítási
munkái befejezõdtek. A július 12-i ünnepélyes átadáson részt vett
Jean-Francois Cirelli, a GDF Suez elnöke, vezérigazgató-helyettese.
A helyszínen méltatta a bõvítést Bencsik János klíma- és energiaügyi
szakállamtitkár is, aki elmondta, a véghezvitt felújítás nemcsak,
hogy illeszkedik a magyar energiastratégiához, de némiképp meg is
elõzi azt. A 200 millió eurós beruházási költséggel megfiatalodott
erõmû beépített teljesítménye 1900 megawatt fölé emelkedett és 36
százalékról 57 százalékra növekedett a hatásfok, alacsonyabb káros-
anyag-kibocsátás mellett.

KVÓTAÉRTÉKESÍTÉS
Az államnak idén a piaci árak alakulásának függvényében 6-8 mil-
liárd forint bevétele származhat a szén-dioxid-kvóta értékesítésébõl.
Az állami tulajdonú kibocsátási jogosultság értékesítésére vonatkozó
elõkészületek a végükhöz közelednek, az értékesítés 2011 második
felében várható tõzsdei és aukciós úton. Fellegi Tamás nemzeti fej-
lesztési miniszter közölte, tárgyalásokat folytatnak minden lehetsé-
ges vevõi körrel, így államokkal, közvetítõkkel, végfelhasználókkal,
tõzsdei kereskedésben érintett cégekkel, kvótakereskedelmet folyta-
tó vagy abban bármilyen formában érdekelt vállalkozásokkal is.

1,6 MILLIÁRDRA LEHET PÁLYÁZNI
A Nemzeti Fejlesztési Minisztérium 1,6 milliárd forint keretösszeg-
ben ír ki pályázatot energiahatékonysági felújításokra, energiataka-
rékos új otthonok építésére az Új Széchenyi-terv Zöld Beruházási
Rendszer (ZBR) keretében - jelentette be július 13-án Bencsik János
államtitkár. A Mi otthonunk elnevezésû program 1992 elõtt épült
családi házakra és hagyományos építési móddal létrehozott társas-
házakra vonatkozik és 50-60 százalékos energiamegtakarítást kell
elérni. Az új építésû lakások esetében nemcsak a leendõ tulajdono-
sok, hanem ingatlanfejlesztõ vállalkozások is pályázhatnak.

RRRR ÖÖÖÖ VVVV IIII DDDD EEEE NNNN

Június 27-én ünnepélyes
keretek között átadták az
E.ON új, környezetbarát,
kombinált ciklusú erõmûvét
a Gyõr-Moson-Sopron me-
gyei Gönyûn, Schmitt Pál
köztársasági elnök, Bencsik
János klíma- és energia-
ügyért felelõs államtitkár,
Bernhard Fischer, az E.ON
Generation vezérigazgatója,
Konrad Kreuzer, az E.ON
Hungária Zrt. igazgatóságá-
nak elnöke és Major Gábor,
Gönyû polgármestere köz-
remûködésével.

A Gyõr közelében megvalósuló, brut-
tó 433 MW teljesítményû gázerõmû
a legmodernebb, legmagasabb hatás-
fokú létesítmény Magyarországon,
világszínvonalú technológiája révén
több mint 600 ezer háztartás energia-
ellátását biztosítja megbízható és kör-
nyezetbarát módon.

Az E.ON mintegy 400 millió eu-
rós beruházásának alapozási mun-
kálatai 2009 januárjában kezdõdtek
meg. A rendkívül magas, több mint
59%-os nettó hatásfokú, kombinált
ciklusú gáz- és gõzturbinás beren-
dezéssel a gönyûi erõmû hazánk
uniós környezetvédelmi vállalásait
és szén-dioxid kibocsátási céljait is
támogatja.

Dr. Schmitt Pál köztársasági el-
nök az ünnepélyes átadón kiemel-
te: „Hazánk forráshiányos ország-
ként, energiaellátás szempontjából
igencsak sebezhetõ helyzetben
van. Minden olyan beruházás, fej-
lesztés üdvözlendõ, amely csök-
kenti ezt a kiszolgáltatottságot, és a
saját területén, a polgárok elvárása-
inak megfelelõ módon biztonságos,
környezetbarát ellátást garantál."

Bencsik János klíma- és energia-
ügyért felelõs államtitkár hozzátet-
te: „A Gönyûn megépült erõmû leg-
fontosabb érdemei közé tartozik,
hogy világszínvonalú, környezetkí-
mélõ technológiát honosít meg Ma-
gyarországon. Legnagyobb hatásfo-
kú csúcserõmûként hiányt pótol a

rendszerszintû szolgáltatások terén.
A gönyûihez hasonló magas hatás-
fokú új gázerõmûvek egyidejû
rendszerbe állításával az alacsony
villamosenergia-elõállítási hatásfok
javítható, hiszen az erõmû hatásfo-
ka meghaladja az 59 százalékot. A
készülõ Nemzeti Energiastratégia
egy átfogó erõmûvi cselekvési terv
megalkotását is kezdeményezi a vil-
lamosenergia-termelés és elosztás
hatásfokának javítása érdekében."

A Gönyûn termelt áram a ma-
gyar átviteli hálózatba kerül betáp-
lálásra, így az a teljes magyar villa-
mos hálózat számára elérhetõ. Az
itt termelt áram elegendõ a dinami-
kusan fejlõdõ Gyõr és térségének
egész éves energiaellátására.

Bernhard Fischer az E.ON AG
stratégiáját emelte ki beszédében:
„Az E.ON „cleaner & better energy”
stratégiájára kiváló példa a gönyûi
erõmû, mely erõmû-portfóliónk
egyik legmodernebb tagjaként Eu-
rópa gazdaságos, környezetbarát és
hatékony energiatermeléséhez já-
rul hozzá."

„Az E.ON csoport Magyarorszá-
gon kiemelt feladatának tekinti,
hogy hozzájáruljon az ország ener-
giaellátásának biztonságához és fe-
lelõs vállalatként az ügyfeleknek
környezetbarát és minél hatéko-
nyabb megoldásokat kínáljon. Ezt a
célt tûztük ki magunk elé 2006-
ban, a beruházás tervezési szaka-
szában is. Nagy örömmel tölt el,
hogy mindezt sikerült elérnünk" -
mondta Konrad Kreuzer, az E.ON
Hungária Zrt. igazgatóságának el-
nöke.

A gázerõmû ez év májusában
kezdte meg kereskedelmi mûkö-
dését.

A Kezünkben a jövõnk ren-
dezvénysorozat utolsó állo-
mását tartották meg Fenn-
tartható energiagazdálko-
dás címmel, amelyen a
szakemberek az élhetõ kör-
nyezetünkért megvalósult

és tervezett fejlesztési pro-
jekteket ismertették a kö-
zelmúltban Budapesten,  a
Gundel Étterem dísztermé-
ben.

Nagy érdeklõdés övezte
Olajos Péternek, a Nemzeti

Fejlesztési Minisztérium
helyettes államtitkárának
elõadását, aki a Széchenyi
Tervnek a hatékony ener-
giagazdálkodáshoz kapcso-
lódó kormányzati stratégiá-
iról, különös tekintettel a

fosszilis és a megújuló
energiák kapcsolódási lehe-
tõségeirõl beszélt. "Év vé-
géig olyan rendszert sze-
retnénk kiépíteni Magyar-
országon, amely Közép-
Európa legversenyképe-

sebb befektetési környeze-
te lenne, de ennek megva-
lósításához az állami támo-
gatás és projektek mellett
helyi szintû akarat és terv
is szükséges" - hangzott el
többek között. (F.)

A nyitottság jegyében 
A paksi atomerõmû célzott biztonsági felülvizsgálatának, az

ún. stressztesztnek a lefolytatásával kapcsolatban hangzott el tájé-
koztató június 30-án a paksi Erzsébet Nagy Szállodában a Jövõnk
Energiája Térségfejlesztési Alapítvány alakuló ülését követõen, az
érintett települések polgármesterei és egyéni parlamenti képvise-
lõi számára.

A rendezvényen elsõként Mittler István, a PA Zrt. kommuniká-
ciós igazgatója adott rövid ismertetést a tájékoztató jelentõségérõl,
a japán fukushimai erõmûben bekövetkezett baleset kapcsán fel-
merült tanulságok, tapasztalok tükrében és a hazai körülmények
összefüggésében lefolytatandó célzott biztonsági felülvizsgálatról.

Ezt követõen Hamvas István, a PA Zrt. vezérigazgatója számolt
be a paksi atomerõmû biztonságát érintõ kérdésekrõl. Említést tett
mindazon biztonságnövelõ intézkedésekrõl, amelyeket 1982-tõl
folyamatosan vezettek be az atomerõmûben. Ezek között szólt az
idõszakos biztonsági felülvizsgálatokról, a végleges biztonsági je-
lentésrõl, a súlyosbaleset-kezelés terén tett fejlesztésekrõl. Kiemel-
te a földrengésállóság növelése érdekében korábban elvégzett mû-
szaki megerõsítéseket is. 

Hamvas István hangsúlyozta, hogy a célzott biztonsági felül-
vizsgálatnak a célja azon intézkedések feltárása, amelyek lehetõvé
teszik, hogy a paksi atomerõmû a fukushimaihoz hasonló balese-
ti szituációban is helytálljon, és a jelenleginél nagyobb védettséget
biztosítson. Mint mondta, az atomerõmû kellõ tartalékkal rendel-
kezik minden szempontból, köztük az építészeti és technológiai
berendezések tekintetében is.

A továbbiakban ismertette a felülvizsgálat végrehajtásának
ütemtervét, az Országos Atomenergia-hivatal számára beadandó
jelentések határidejét. A hatóság Nemzeti jelentés formájában tá-
jékoztatja az Európai Unión belül mûködõ Európai Bizottságot,
amely szakértõkkel és a helyszíni bizottsággal vizsgálja majd a je-
lentés realitását.

A paksi atomerõmû a nyitottság szem elõtt tartásával, a közvé-
lemény számára nyíltan végzi a felülvizsgálatot és közreadja az in-
formációkat. Ezen tájékoztató megtartásával elsõként hangzott el
beszámoló a Paksi Atomerõmû Zrt. vezetése részérõl a célzott biz-
tonsági felülvizsgálat lefolytatásáról.

Lovásziné Anna

Az EVDSZ szövetségi vezetõsé-
gi ülést tartott Budapesten, a
Kék Duna Oktatóbázison 2011.
július 13-án.

Az ülés levezetõ elnöki tisztét
Gál Rezsõ töltötte be. 

Nagy Sándor, a DÉMÁSZ Szak-
szervezet vezetõ elnöke bejelen-
tette, hogy teljes körû tisztségvise-
lõi választásokat tartottak. Az el-
nök Dombi Jenõ, vezetõ elnökhe-
lyettes ismét Masa Imre Lászlóné
lett. A szövetségi vezetõség tagjai
gratuláltak Nagy Sándornak és
eredményes munkát kívántak a
következõ évekre.

Ezután az szv. a kiküldött tájé-
koztató anyagok alapján tárgyalta
az elmúlt hónapok szakszerveze-
ti történéseit, különös tekintettel
az EVDSZ tevékenységére. A vé-
lemények és javaslatok alapján fo-
gadták el az Állásfoglalást. 

Az szv. tárgyalta és a módosí-
tás után jóváhagyta az EVDSZ-
hez benyújtott, pénzügyi alaphoz
kapcsolódó pályázatokat. Hat tag-
szakszervezet nyújtott be pályá-
zatot, nekik összesen mintegy 6
millió forint felhasználását hagy-
ták jóvá.

Tájékoztatást adtak a VÁPB
legutolsó ülésén történtekrõl,
majd hosszas vita után kialakítot-
ták álláspontjukat a munkáltatók
(VTMSZ) által javasolt Eljárási
szabályok villamosenergia-ipari
ágazati sztrájk esetén címû
anyaggal kapcsolatban.

Egyebek napirendi pontban
bejelentésre került, hogy az Euró-
pai Szakszervezeti Szövetség

(ETUC) európai szintû demonst-
rációt szervez Lengyelországban,
Wroclawban, 2011. szeptember
17-én. A demonstrációt az ETUC
- már hagyományosan - az unió

soros elnöki tisztét
betöltõ országban
szervezi. Az szv.
megerõsítette a dön-
tését, melyet egy ko-
rábbi ülésen hozott,
hogy az EVDSZ egy
csoportja részt vesz
a wroclawi demonst-
ráción.

Döntés született
abban a kérdésben,
hogy az EVDSZ
részt vesz a Közmé-

diumok Tanácsának július 13-i
demonstrációján.

Az ülésen a témákhoz hozzá-
szóltak és javaslataikat, észrevé-
teleiket elmondták: Gál Rezsõ, dr.
Szilágyi József, Gembiczki Tibor,
Kovács Ferenc, Lõrincz László,
Medveczki Zsolt, Major Gábor,
Nagy Sándor, Nagy Zoltán, Néber
Tibor, Németh Lajos, Pinczés Er-
nõ, Téglás József. (E.)

Átadták Magyarország leghatékonyabb erõmûvét Gönyûn

Olajos Péter, a zöldgazda-
ság fejlesztéséért és klíma-
politikáért felelõs helyettes
államtitkár 
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Jogerõre emelkedett a Vértesi
Erõmû csõdegyezsége, 

biztosított a zavartalan mûködés
A Komárom-Esztergom Megyei Bíróság jó-
váhagyta a Vértesi Erõmû ZRt. és hitelezõi
egyezségét, ezzel jogerõsen lezárta a csõdel-
járást. Elhárult minden jogi akadály az elõl,
hogy az erõmû 2014-ig további támogatás
nélkül fennmaradjon. A korábbi vezetés hi-
bás döntéseibõl eredõ likviditási problémák
megoldása érdekében a közgyûlés tavaly au-
gusztusban döntött arról, hogy a Társaság
csõdvédelmet kér maga ellen. A Vértesi Erõ-
mû és tulajdonosa, az MVM Zrt. vezetésé-
nek legfõbb célja az volt, hogy biztosítsa a
munkavállalók javadalmazását, a térség
távhõellátását és az államilag garantált hite-
lek visszafizetését.

„A tavalyi évet a korábbi vezetések hibás
döntéseinek kiigazítására szántuk, a nehéz
örökség talán legsúlyosabb eleme volt a Vér-
tesi Erõmû helyzete, hatalmas adósságál-
lománya"- mondta Baji Csaba, a Magyar
Villamos Mûvek Zrt. elnök-vezérigazgatója.
„Közel egy éves kemény munkával stabili-
záltuk a társaság helyzetét, rendeztük a
munkavállalók sorsát, intézkedtünk arról,
hogy a hitelezõk megkapják járandóságu-
kat. A márkushegyi bánya 2012, a Vértesi
Erõmû 2014 végéig zavartalanul mûködhet.
Idõközben több szakmai befektetõ is érdek-
lõdött az erõmûtársaság iránt, az elõzetes
egyeztetések folyamatban vannak."

Mint ismeretes, a Vértesi Erõmû Zrt. ko-
rábbi vezetése 2008-ban a System Consul-
ting Zrt. vásárlási szándékára alapozva több
mint 10 milliárd forint értékben kötött
áramvásárlási szerzõdéseket. Ám a villa-
mosenergia-árak idõközben jelentõsen
csökkentek, a System Consulting pedig el-
állt a megrendeléstõl, így a Vértesi Erõmû
Zrt. kénytelen volt felmondani a piacképtele-
né vált szerzõdéseket. Emiatt azonban az
áramkereskedõk egy része pert indított, több
olyan bírósági döntés is született, amely igé-
nyüket jogosnak ismerte el. Az erõmû a bí-
róság által megítélt összegeket nem volt ké-
pes önerõbõl finanszírozni, hiszen majd-
nem 20 milliárd forintnyi adóssága halmo-
zódott fel. Nem maradt más lehetõség, mint
a csõdvédelmi eljárás kérvényezése. Ez idõt
adott a hitelezõkkel való tárgyalásokhoz, a
követelések csökkentéséhez.

A 2011 január végén elfogadott, most a
Bíróság által is jóváhagyott hitelezõi egyez-
ség értelmében a Vértesi Erõmû Zrt. össze-
sen 5,6 milliárd forintot fizet hitelezõinek. A
kötelezettségek teljesítéséhez a társaság 4
milliárd forintos hitelt kap tulajdonosától, az
MVM Zrt.-tõl, a törlesztést 2014 végéig, mû-
ködésébõl finanszírozza. (2011. 07. 11)

A Magyar Villamos Mû-
vek Zrt. Energia 2.0 el-
nevezésû kampányának
keretén belül - Magyaror-
szágon elõször - egy tisz-
tán megújuló forrásokkal
mûködtetett „Energiaszi-
get”-tel  várja a fiatalokat
a három legnagyobb ha-
zai fesztiválon. 

Magyarország legnagyobb
nemzeti energetikai vállalat-
csoportja az Európai Unió
energetikai célkitûzéseit kíván-
ja népszerûsíteni a fiatalok kö-
rében. A Tabán fesztivál és az
Erzsébet tér után most a Volt, a
Balaton Sound és a Sziget fesz-
tivál felé vette az irányt az alter-
natív energiatér. Illeszkedve az
Európai Unió energetikai célki-
tûzéseihez és az Európai Unió
Tanácsa Magyar Elnökségének
hivatalos záró-bulijához, az
MVM Energia 2.0 interaktív ki-
állítása június 29-én startolt a

Volt fesztiválon, ahol idén az
alternatív energia is nagyobb
hangsúlyt kap.

Az MVM „Energiasziget"
névre elkeresztelt, közel 100 m2-

es kiállítása a buli fergetegében
megfáradt fiatalokat alternatív
energiával mûködõ „Chill Out
Sarokkal", napenergiás sörhû-
téssel és mobiltöltõs kerékpár-

ral várja. A megújuló energia-
források mellett a Paksi Atom-
erõmû interaktív kiállítása is he-
lyet kapott az MVM szigetén: itt
lehetõség nyílik megismerni

Magyarország legtisztább, CO2-
kibocsátás nélkül elõállított
energiáját. A kampány tervezé-
sével és kivitelezésével a Young
& Partners-t bízták meg.

A Paksi Atomerõmû Zrt. (PA Zrt.) új ala-
pítványt hozott létre azzal a céllal, hogy
támogassa Paks és Kalocsa kistérségé-
ben, valamint Szekszárd-Paks közti terü-
leten a munkahelyteremtést, a térségfej-
lesztést, és elõsegítse a lakosság életmi-
nõségének emelését. A Jövõnk Energiá-
ja Térségfejlesztési Alapítvány kuratóriu-
ma 2011. június 30-án Pakson, az Erzsé-
bet Nagy Szállodában tartotta nyilvános
alakuló ülését, melyre meghívást kaptak
az érintett települések polgármesterei és
egyéni parlamenti képviselõi is.

Az alakuló ülés résztvevõit Hamvas István, a PA Zrt.
vezérigazgatója, a kuratórium elnöke köszöntötte,
aki bevezetõjében tájékoztatást adott az alapítvány
létrehozásának hátterérõl és bemutatta a kuratóri-
um tagjait, Felkai Györgyöt, dr. Kereki Ferencet, dr.
Rappai Gábort és dr. Szmola J. Ernõt. Kováts Ba-
lázst, az alapító megbízottjaként mutatta be, aki az
alapítvány létrehozását, és mûködésének megindí-
tását koordinálta. Ismertette továbbá a felügyelõ bi-
zottság összetételét, melynek tagjai: Csonkáné Kiss
Judit, dr. Igaz Ferenc és dr. Tirjer Nikoletta.

A Paksi Atomerõmû Zrt. a Paks, Kalocsa és
Szekszárd által meghatározott térségnek közel 30
éve legnagyobb beruházója, gazdasági vállalkozá-
sa és munkáltatója. Támogatói tevékenysége kiter-
jed az önkormányzati, a térségfejlesztési területre,
valamint a különbözõ információs vagy többcélú
önkormányzati társulások és civilszervezetek
munkájának segítésére, továbbá egészségügyi, ok-
tatási, kulturális, egyházi és sporttámogatásokra.
Az atomerõmû - megtartva az elmúlt évek eredmé-
nyes megoldásait - határozott egy olyan új köz-
hasznú alapítvány idei évben történõ létrehozásá-
ról, amellyel koncentráltabb, még jobban átlátható,
kézben tartható támogatási rendszert indíthat el.
Az így életre keltett Jövõnk Energiája Térségfejlesz-
tési Alapítvány célja a kedvezményezett területe-
ken megvalósuló térségfejlesztés, az életminõség
emelése, továbbá a munkahelyteremtés. Az alapí-
tói célok megvalósítása érdekében a Paksi Atom-
erõmû Zrt. 2014-ig összesen 2 milliárd forint támo-
gatást bocsát az alapítvány rendelkezésére, évente
500 000 000 Ft értékben. Az érintettségi kört a pak-
si és kalocsai kistérség, valamint a szekszárdi kis-
térség egy részének összesen 41 települése alkotja.

A támogatások kedvezményezettjei lehetnek az

érintett települések önkormányzatai, azok társulá-
sai, a közigazgatási területükön mûködõ helyi
(községi, városi, megyei) önkormányzati intézmé-
nyek, illetve képviseletükben azok fenntartói, to-
vábbá a fõtevékenységük szerint az építõ-, a gép-
és a villamos ipari, illetve a kommunális területen
dolgozó gazdálkodó szervezetek. 

Az ülés további részében az alapítvány kuratóri-
umának tagjai a napirendben meghatározott kér-
désekrõl döntöttek. Elfogadták a Szervezeti és Mû-
ködési Szabályzatot, a mûködésének alapját jelen-
tõ pénzügyi szabályzatokat, továbbá a Pályáztatási
Szabályzatot. Kiválasztották az alapítvány munka-
szervezetét, valamint a különbözõ szakértõi fel-
adatokat ellátó szervezeteket. 

Az alapítvány kommunikációs tevékenységének
ellátásával, az arculat kialakításának feladataival
Mittler Istvánt bízták meg. 

A támogatásról
Az alapítvány fõ céljainak megvalósítása érdeké-
ben elsõsorban az új Széchenyi Terv 2011. évben
megnyíló pályázati eszközrendszerével összhang-
ban az európai uniós forrásokból, magyar társfi-

nanszírozás mellett támogatott pályázataiban való
részvételt kívánja segíteni. A támogatás lehetséges
formája a kedvezményezettek pályázati lehetõsé-
geinek elõsegítése a pályázatokhoz szükséges ön-
rész meghatározott részének biztosításával. Az ala-
pító okiratban felsorolt szakterületeken mûködõ
vállalkozások elsõsorban a munkahelyteremtést
elõtérbe helyezõ fejlesztésekre, versenyképessé-
gük növelésére nyújthatnak be támogatási kérel-
met. A pályázatok beadási határideje 2011. augusz-
tus 31. A pályázati felhívás megtalálható és letölt-
hetõ az alapítvány www.jovonkenergiaja.hu címû
honlapján.

Az alapítvány mûködésében érintett települések
a Paksi kistérségben: Bikács, Bölcske, Dunaföldvár,
Dunaszentgyörgy, Gerjen, Györköny, Kajdacs,
Madocsa, Nagydorog, Németkér, Paks, Pálfa, Pusz-
tahencse, Sárszentlõrinc. A Kalocsai kistérségben:
Bátya, Drágszél, Dunapataj, Dunaszentbenedek,
Dunatetétlen, Dusnok, Fajsz, Foktõ, Géderlak, Ha-
jós, Harta, Homokmégy, Kalocsa, Miske, Ordas,
Öregcsertõ, Solt, Szakmár, Uszód, Újtelek. A Szek-
szárdi kistérségbõl: Bogyiszló, Fadd, Fácánkert,
Szedres, Szekszárd, Tengelic, Tolna.

Lovászi Zoltánné

A Balaton Soundon folytatja
útját a Magyar Villamos Mû-
vek Zrt. „Energiaszigete". A
Volt fesztiválon bemutatott
különleges interaktív kiállítás
Sopronban már hatalmas si-
kert aratott; több ezer látogató
volt kíváncsi a teljes egészé-
ben megújuló energiával mû-
ködtetett standra. A legna-
gyobb érdeklõdést a mobiltele-
font töltõ biciklik és a Paksi
Atomerõmû folyamatos telt
házzal mûködõ mini tárlata
váltotta ki a fesztiválozók kö-
rében.

Magyarország legnagyobb
nemzeti energetikai vállalat-
csoportja - Energia 2.0 elneve-
zésû kampányának keretén
belül - az Európai Unió ener-
getikai célkitûzéseit kívánja
népszerûsíteni a fiatalok köré-
ben. Az MVM „Energiasziget"
névre elkeresztelt, közel 100
m2-es, teljes mértékben meg-

újuló energiaforrásokról mû-
ködtetett szabadtéri kiállítását
leginkább a buli fergetegében
megfáradt fiatalok látogatták,
akik elõszeretettel pihentek le
a függõágyakban, miközben
kedvenc üdítõitaluk a mellet-
tük lévõ napenergiával üze-
melõ sörhûtõben hûlt. Az
„Energiasziget" megközelítõ-
leg 100 kWh energiát generált
majd használt fel a fesztivál 4
napja alatt.

A megújuló energiaforrá-
sok mellett a környezetkímélõ
Paksi Atomerõmû interaktív
kiállítása is sláger volt a feszti-
válozók körében, ahol egy va-
lósághû vezérlõpult segítségé-
vel maguk is megtapasztalhat-
ták többek között, hogyan nõ
az áram ára és az energiarend-
szer szén-dioxid-kibocsátása,
ha virtuálisan csökkentik a
szimulált atomerõmû teljesít-
ményét. (2011. július 6.)

ÚÚjj  aallaappííttvváánnyy  aa  ttéérrssééggffeejjlleesszzttéésséérrtt,,  mmuunnkkaahheellyytteerreemmttéésséérrtt
Balról jobbra: dr. Szmola J. Ernõ, dr. Kereki Ferenc, Felkai
György, Hamvas István, Kováts Balázs, dr. Rappai Gábor.

Fotó: Bodajki Ákos

Az MVM alternatív energiát népszerûsít a fesztiválokon is

MMeeggúújjuulltt  eenneerrggiiáávvaall  aa  BBaallaattoonn  SSoouunnddoonn
Az MVM Energia 2.0 programja a Balatonon
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A Villamosenergia-ipari Alágazati Párbe-
széd Bizottság (VÁPB) soron következõ
ülését az ELMÛ-ÉMÁSZ budapesti szék-
házának tárgyalójában 2011. június 29-
én tartották, öt napirendi pont megtár-
gyalásával.

A munkáltatói oldal szóvivõje, dr. Janka Mária
a napirend elõtt bejelentette, hogy a VTMSZ
aznap megtartotta tisztújító taggyûlését. A
VTMSZ elnökének ismét dr. Janka Máriát vá-
lasztották. A megújított választmány folytatja
a munkát, tagjai: Fluck Benedek (az MVM ré-
szérõl), Hiezl József, Steványik Tamás. A
munkavállalói oldal közölte, hogy Gál Rezsõ
EVDSZ elnök távollétében
az oldal vezetõje dr. Szilágyi
József elnökhelyettes.

Az Ágazati Bértarifa
Rendszer (ÁBTR) témakör-
ben a szakirányú végzett-
ség kérdésében az elõzõ
ülésen felek már megálla-
podtak. Most a „Megfelelhe-
tõség” pontban a munka-
vállalói oldal a helyi szak-
szervezet véleményezési jo-
gával kapcsolatban két al-
ternatív javaslatot nyújtott be az ülésen, a
munkáltatói oldal ezek közül a „helyi KSZ sze-
rinti jogosítványokkal” szöveggel egyetértett.
Nem sikerült megállapodni a „tapasztalat" és
a „tudás" kérdésében. A munkavállalói oldal
eredeti javaslata „a munkahelyen megszerzett
tapasztalat" volt, ezt a megfogalmazást fenn-
tartották, a kérdést a szövetségi vezetõség elé
viszik, testületi döntést kérve.

Az ágazati szintû együttmûködés a munka-
védelem területén c. napirendi pontban az ál-
láspontok nemigen közeledtek, a munkáltatói
oldal nem tartotta szükségesnek munkavéde-
lemmel foglalkozó albizottság létrehozását, de
azt közölték, megfontolják a kérdést. Ennek
érdekében a munkavállalói oldal átadott egy

dokumentumsorozatot, kérve, tanulmányoz-
zák azt át és gondolják újra álláspontjukat.

Dr. Janka Mária elmondta, történt egy para-
fálási eljárás az Eljárási szabályok villamos-
energia-ipari ágazati sztrájk esetén c. doku-
mentumnál azzal, hogy azt még meg kell erõ-
sítenie a munkaadói oldal illetékes fórumának.
A szavazási folyamatnál kiderült, a munkálta-
tói oldalon nincs egyetértés arról, hogy ez a do-
kumentum a jelenlegi tartalommal aláírható és
hatályba léptethetõ. 

Nézeteltérés döntõen az ún. szolidaritási
sztrájk vonatkozásában volt. Dr. Janka Mária

szerint helyi szinten felme-
rülhet a szolidaritási
sztrájk, a munkáltató ezt
helyileg kezelni fogja, de
ágazati szinten nem kíván-
ja. Szilágyi József vissza-
kérdezett: Mitõl lesz jobb a
helyzet, ha 28 helyen jelen-
tik be a szolidaritási sztráj-
kot? Válasz: Lehet, hogy
nem lesz jobb a helyzet, de
ágazati szinten nem akar-
nak erre felhatalmazást
kérni.

Rabi Ferenc BDSZ elnök szerint testületi ál-
láspontot kell kialakítani.

Ez a napirendi pont azzal a munkavállalói
kéréssel zárult, hogy várják a munkaadói ja-
vaslatot, a következõ ülésen visszatérnek a
kérdésre.

Az EU szintû ágazati párbeszéd eredményei
napirendi pontban szó esett arról, hogy az EU
dokumentumok fordítása „kissé nehézkésen
halad". Amint kész lesz, mindkét oldal meg-
kapja és a következõ ülés napirendjére tûzhe-
tõ e kérdés megtárgyalása.

A következõ VÁPB ülésre szeptember 21-én
kerül sor. (t -)

A partnerség keretében megalakult a part-
nerség stratégiai alkotó szerve, a Pénztári
Koordinációs Bizottság (PKB), amely a
partnerség tartalommal való megtöltésé-
nek operatív feladataival foglalkozik. A
PKB fõbb, rövid távú feladatai közé tarto-
zik a Pénztárszolgáltató és vagyonkezelõ
társaságok megalapításának elõkészítése
és mûködésének elindítása, a névváltozás-
sal kapcsolatos feladatok végrehajtása, egy
Goodwill-szerzõdés megkötése, új logó és
egy arculati kézikönyv kidolgozása. Kö-
zéptávon a PKB különbözõ ajánlatokat
dolgoz ki a biztosítóval való együttmûkö-
désbõl származó elõnyök kihasználására,
kedvezményes ajánlatok kerülnek hama-
rosan bevezetésre, továbbá más nyugdíj-
pénztárak csatlakozására is történnek elõ-
készületek. Elõreláthatóan már a szeptem-
beri közgyûlésnek konkrét döntést kell
hoznia újabb pénztárak beolvadásáról.

A hosszú távú cél az egészségpénztári
piac felé való nyitás, az ezzel kapcsolatos
tárgyalások elõkészítése folyamatban van.

Névváltozás
A VIT Nyugdíjpénztár - mint azt már ko-
rábban jeleztük tagjaink felé - az együtt-
mûködés kapcsán új néven mûködik to-
vább.

A Fõvárosi Bíróság bejegyezte a pénztár
új nevét, amely 2011. május 24-tõl: Pannó-
nia Nyugdíjpénztár, a CIG Partnerség tagja. 

Röviden: Pannónia Nyugdíjpénztár
A névváltoztatás a stratégiai partnerszö-

vetség folyománya, de a már beolvadó
pénztárak tagságának is kifejezett kívánsá-

ga volt egy új név. A névváltással egyidejû-
leg új logója és arculati kézikönyve lesz
pénztárunknak, hamarosan új honlapunk
és új e-mail címeink lesznek. Errõl nemso-
kára tagjaink is tájékoztatást kapnak.

Kedvezményes ajánlatok
A partnerség nem csupán a külsõségekben
hoz változást: tagjainknak számos elõny-
nyel jár az együttmûködés.

A CIG Pannónia biztosító Nyrt.-vel való
stratégiai partnerség a tagok számára a kö-
zeljövõben további kedvezmények igény-
bevételének lehetõségét jelenti. Az ajánla-
tok részleteivel, igénybevételük módjával
hamarosan jelentkezünk. A kedvezmé-
nyek az alábbi területeken vehetõek majd
igénybe:
a. Életbiztosítások esetén: A befektetési

életbiztosítások (unit-linked életbiztosí-
tások) kezdeti éves befizetésének 160%-
ának megfelelõ bónusz (a 10. év végén
60%, a 15. év végén 100%) a szerzõdé-
sen elhelyezett megtakarításon és an-
nak befektetési hozamain felül;

b. Lakásbiztosítás és casco biztosítás ese-
tén: A meglévõ lakásbiztosítás és/vagy
casco biztosítás díjánál 19%-kal alacso-
nyabb díjért változatlan fedezetet nyúj-
tó biztosítás megkötésének lehetõsége;

c. Banki szolgáltatások: A GRÁNIT Bank
Zrt. komplex, teljes körû banki kiszol-
gálást ajánl a Pannónia Nyugdíjpénztár
tagjai számára (számlavezetés feltételek
nélkül, ingyenesen, ingyenes bankkár-
tya, megtakarítási konstrukciók, és la-
kossági hitelkonstrukciók).

Rekordgyorsasággal, alig három
hét alatt valósult meg az Ország-
gyûlés azon döntése, amely alapján
megváltozott az ún. kiserõmûvek-
ben kapcsoltan termelt villamos
energia átvétele. A 92 tagból álló
kapcsolt mérlegkör - amelynek
együttes névleges teljesítménye a
magyar villamosenergia-rendszer
teljesítményének mintegy 4%-át te-
szi ki - július 1-jei szállítási napra
vonatkozó ajánlatával a szervezett
magyar villamosenergia-piac
(HUPX) megdöntötte a magyar
áramtõzsde eddigi kereskedési csú-
csát is.

2011. június 10-én jelent meg a vil-
lamos energiáról szóló törvény
(VET) módosítása, amely szerint
az átviteli rendszerirányító MAVIR
az 50 MW névleges teljesítõképes-
séget el nem érõ erõmûben kap-
csoltan termelt villamos energia át-
vételére, kiegyenlítésére, értékesíté-
sére és annak elszámolására 2011.
július 1-jétõl ún. kapcsolt mérleg-
kört kell mûködtessen.  A mérleg-
kör tagjai a KÁT rendszerbõl 2011.
július 1-jével kikerülõ kapcsolt vil-
lamos energia termelõegységek le-
hetnek.

Az átviteli rendszerirányító a kap-
csolt mérlegkör tagjától menetrend
alapján átvett villamos energiát ér-

tékesíti azon a szervezett villamos-
energia-piacon, amelyben részese-
déssel rendelkezik (HUPX). 

A kapcsolt mérlegkör tagjai villa-
mos energiát kizárólag a MAVIR ré-
szére értékesíthetnek.

A rendelkezésre álló rövid idõ alatt
az MVM Csoport tulajdonában álló
MAVIR megteremtette a kapcsolt
mérlegkör mûködésének szabályo-
zási és technikai hátterét, a szintén
csoport-tag HUPX pedig biztosítja
a szervezett villamos energiapiaci
kereskedés feltételeit, hozzájárulva
ezzel a nemzeti energiapolitikai cé-
lok megvalósításához.

„A jogalkotás során megfogalma-
zott feladatokra a rendszerirányító
által adott megoldás reményeink
szerint minden szereplõ számára
olyan eredménnyel jár majd, amely
hozzájárul a nemzetgazdaság fejlõ-
déséhez. A magyar áramtõzsde ide-
ális piaci értékesítési felület a kap-
csoltan termelt villamos energia
számára, különösen azért, mert a
hamarosan induló fizikai futures
termékek tovább szélesítik az érin-
tett kiserõmûvek értékesítési lehe-
tõségeit” - nyilatkozta Tari Gábor, a
MAVIR ZRt. vezérigazgatója.

(SAJTÓKÖZLEMÉNY)

A II. János Pál által 2004-
ben boldoggá avatott IV.
Károly, utolsó magyar ki-
rály (1916-18) legidõsebb
gyermekeként, 1912. no-
vember 20-án látta meg a
napvilágot Ottó, aki utolsó
magyar trónörökösként
1961-ben mondott le trón-
járól. Életérõl, munkájáról
könyvek születtek és fog-
nak születni, hiszen egész
életében folyton azon fára-
dozott, hogy a békés euró-
pai egységet megteremtse.
A Páneurópai Unióban ré-
szese volt annak a munká-
nak, mely a kelet-német
menekültek Magyaror-
szágról Ausztria felé törté-
nõ kilépését lehetõvé tette.

Egyik napilapunk Oszt-
rák magyar címmel emlé-
kezik meg róla. Találó a
cím, Magyarországot hazá-
jának tekintette. Tökélete-
sen, igaz, sajátos hanglej-
tésben beszélt magyarul.
Közvetlenül a rendszervál-
tás elõtt s majd azt követõ-
en felkeresett szinte vala-
mennyi hazai települést,
érdeklõdött a történeti em-
lékek és az ott élõk sorsa
iránt. A Habsburgokról fel-
tett kérdésre röviden így
válaszolt: Voltak közöttük
rosszak és jók.

Pakson több alkalom-
mal járt és elkötelezett volt
az atomenergia békés fel-
használása iránt. Látogatá-
sainak emlékét Farkas Pál
szekszárdi szobrászmû-
vész örökítette meg, a
mellszobor az atomerõmû

elõtti szoborpark szom-
szédságában áll.

Az egykori trónörökös,
európai politikus és tavaly
elhunyt feleségének földi
maradványait július 16-án

helyezték Bécsben végsõ
nyugalomra, míg másnap
a szívét helyezték el, vég-
akaratának megfelelõen a
Pannonhalmi Fõapátság-
ban. ( - ács)
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Az új partnerség új teendõket, új intézkedéseket hoz magával

ELHUNYT HABSBURG OTTÓ
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CYANFEKETE

ÚJ ALÁLLOMÁS
A Homokhát Térségi Agrár-ipari Parkban már
több mint harminc vállalkozás mûködik, a fog-
lalkoztatottak összlétszáma meghaladja a 350
fõt, s további betelepülõkkel is folynak tárgya-
lások - nyilatkozta a távirati irodának Móra-
halom polgármestere. A cégek villamosenergia-
igényének biztosítása tette szükségessé egy új
alállomás létesítését. A beruházó EDF Démász
Hálózati Elosztó Kft. Domaszék, Zákányszék és
Mórahalom külterületén 10 kilométer hosszú-
ságban 120 kilovoltos távvezetéket épített ki, és
az alállomásra két darab, egyenként 16 mega-
voltamper teljesítményû 120/20 kilovoltos
transzformátort telepített.

LIGNIT ÉS MUNKAHELYTEREMTÉS
Szénkiadó rendszert épít ki a Mátrai Erõmû
Zrt. a lakosság fûtõanyag-igényének kielégíté-
sére, mert erõsen megnövekedett a lakosság ér-
deklõdése a lignit, mint tüzelõanyag iránt. A la-
kossági szénértékesítés során ez év szeptembe-
rétõl a Társaság háromszáz új munkahelyet -
gépjármûvezetõk, tüzelõanyag-kiadás, rako-
dás, mérlegelés, számlázás - hoz létre. Az intéz-
kedés hatása azért is jelentõs, mert a fuvarozá-
si munkák az õszi-téli idõszakban a mezõgaz-
dasági illetve az útépítési munkák hiánya miatt
jelentõsen visszaesnek és emiatt sok munka-
vállaló veszíti el állását - nyilatkozta a Kossuth
Rádió június 27-i Hajnal-táj mûsorában Valas-
ka József, az igazgatóság elnöke.

BIOGÁZ-ÜZEM ITT, OTT ÉS AMOTT
Új, 4,2 megawatt teljesítményû biogáz-erõmû
próbaüzeme kezdõdött meg Szarvas térségében.
A biogáz-üzem évente 132 ezer tonna nyersanya-
got, közöttük sertéshígtrágyát, sterilizált vágóhí-
di hulladékot, pulyka és szarvasmarha almostrá-
gyát fog feldolgozni. Az erõmû évente megköze-
lítõleg 1,5 millió köbméter földgázt vált ki.
Szegeden az EDF-DÉMÁSZ Zrt. többségi tulaj-
donában álló Zöldforrás Energia Kft. 1200 kW
névleges kapacitású biogáz-erõmûvet épít a vá-
ros határában. A tervek szerint decemberre ké-
szíti el a kivitelezõ az évente 17 ezer tonna me-
zõgazdasági cégek által megtermelt silókukori-
cát és egy sertéstelepen keletkezõ 19 ezer tonna
hígtrágyát felhasználó üzemet.
Tatabánya önkormányzata 48 ezer négyzetmé-
teres területet apportált egy vállalkozásba, mely
biogáz-erõmû létesítésére nyújtott be pályázatot.
A gázfejlesztéshez egyrészt szennyvíziszapot
használnának fel, másrészt a felaprított hulladé-
kot vízben áramoltatva baktériumokkal bonta-
nák le, aminek melléktermékeként jó minõségû
komposzt keletkezik. A metángáz felhasználásá-
val villamos energia és hõ állítható elõ.

BEÜZEMELTÉK A HÕSZIVATTYÚT
Évente 500 tonna szén-dioxid-kibocsátást és
300 ezer köbméter földgázt takarít meg Ma-
gyarország második legnagyobb vízkutas hõ-
szivattyúja, amelyet a Coca-Cola Magyarország
állított üzembe zalaszentgróti ásványvíz-palac-
kozójában. A hõszivattyú télen az üzem és a lo-
gisztikai központ fûtéséhez, melegvíz-ellátásá-
hoz, valamint a tisztítóberendezések mûködte-
téséhez szükséges hõt állítja elõ, míg nyáron az
ásványvíz palackozásához szükséges hûtés
mellett a szomszédos strand vizét is melegíti.

SZAHARAI ÁRAM
Lassan formálódik az Európai Unió történelmé-
nek egyik legnagyobb energetikai befektetése, a
Desertec projekt, amely a Szaharába telepítendõ
naperõmûvekkel fedezné Európa energiaszük-
ségletének 15 százalékát. 2012-re készülnek el a
nagy naperõmûvek tervrajzai és a Desertec-ben
részt vevõ konszernek számításai szerint 2050-ig
400 milliárd eurót fektetnek be a projektbe.

NUKLEÁRIS ÚJSÁGÍRÓ AKADÉMIA
Az Országos Atomenergia Hivatal (OAH) támo-
gatásával, a Magyar Szakújságírók Egyesülete ke-
retében 2010 elején alakult meg a Nukleáris Új-
ságíró Akadémia, ahol már a kétéves képzés má-
sodik fele zajlik ebben az évben. A második félév
során a paksi Kiégett Kazetták Átmeneti Tároló-
jában, az MTA Atomenergia Kutatóintézetében,
a Nemzetközi Atomenergia Ügynökség (NAÜ)
seibersdorfi laboratóriumában és a NAÜ nonpro-
liferációs részlegénél tesznek látogatást, hallgat-
nak meg elõadásokat a résztvevõk. Az akadémia
eddigi munkájáról részletes tájékoztatást ad Ko-
mornik Ferenc, az egyesület ügyvezetõ elnöke az
OAH Hírlevél 2011. 2. számának mellékletében.

IIII NNNN NNNN EEEE NNNN ----
OOOO NNNN NNNN AAAA NNNN

9. OLDAL

2011. JÚLIUS-AUGUSZTUS

Három nagy projekt munká-
latai fejezõdtek be az elmúlt
idõszakban a Rendszerirá-
nyítónál: 2011. június 8-án
az SKR, június 29-én a HÜP
és július 13-án a TMAVIR
projektek ünnepélyes záró-
eseményére került sor.

Az SKR - vagyis Stratégiai Kont-
rolling Rendszer Kialakítása -
projektnek köszönhetõen kiala-
kításra került a MAVIR Stratégiai
Kontrolling Modellje, amelynek
eredményeként létrejött a társa-
ság  zárt logikájú, konzisztens,

stratégia cél- és KPI rendszere,
erõsödött a stratégia menedzs-
ment kompetencia a szervezet-
ben, megvalósult az SKR-t támo-
gató QPR Scorecard rendszer és
javult az operatív mûködés stra-
tégia fókuszának minõsége.

A '90-es évek közepén elindí-
tott átfogó technológiai korszerû-
sítési folyamat eredményeként,
illetve az ennek kapcsán megva-
lósult „Hálózati Üzemirányítási
Rendszer Korszerûsítése” Projekt
során elértük, hogy a MAVIR ma
már az ún. egykapus modell sze-
rint végzi a magyar villamosener-

gia-rendszer irányítását. A közel
5 ezer kilométeres alaphálózat 28
pontján elhelyezkedõ, a villamos
energia átvitelét, transzformálá-
sát és az elosztók felé történõ to-
vábbítását biztosító alállomások
folyamatos felügyeletét, valamint
az azok bármelyikén végrehaj-
tandó kapcsolási és szabályzási
mûveleteket mostantól a társaság
budapesti központjából végez-
zük.

A távkezelés legfontosabb elõ-
nye, hogy a hálózati események
jobb megfigyelhetõsége, a beépí-
tett eszközök megbízhatóságá-

nak növekedése, a beavatkozá-
sok komplex szempontok szerin-
ti gyorsabb elvégezhetõsége hoz-
zájárul a villamosenergia-ellátás
biztonsága európai szintjének
fenntartásához.

Az ún. TMAVIR Projekt kerete-
in belül elkészült a jogszabályok
által elõírt üzletfolytonosság biz-
tosítását szolgáló vészhelyzeti
irányítóközpont, vagyis a MAVIR
tartalék telephelye, amely 21. szá-
zadi színvonalú kialakításával a
világ bármely pontján megállná a
helyét.

MAVIR Kommunikáció

ÖÖÖÖ ssss ssss zzzz eeee ffff oooo gggg áááá ssss     
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Bensõséges házi ünnepségre került sor Szekszárdon, a PTE 
Illyés Gyula Fõiskolai Karán június 22-én, ahol dr. Horváth Bé-
la fõigazgató és Hamvas István, a PA Zrt. vezérigazgatója szán-
déknyilatkozatot írtak alá a megye és a térség fejlesztése érde-
kében. A nyilatkozatban a paksi atomerõmû kinyilvánítja: ki-
emelt jelentõséget tulajdonít a megye egyetlen felsõoktatási in-
tézményérõl szóló szoros együttmûködésnek.

Az ünnepségen dr. Horváth Béla egyetemi tanár tájékozta-
tást adott a fõiskola jelenlegi helyzetérõl, majd felvázolta a kö-
vetkezõ idõszak terveit, amelynek egyik igen fontos eleme a fõ-
iskola egyetemi karrá válásának megvalósítása.

Hamvas István vezérigazgató a paksi atomerõmû környeze-
tébe történõ beágyazódásáról szólt, amely azt mutatja, nincs
olyan területe a társadalmi együttélésnek, ahol ne lenne jelen
az atomerõmû. Az atomerõmû nemcsak a villamosenergia-ellá-
tásban tölt be megkerülhetetlen és nélkülözhetetlen szerepet,
hanem az élet minden területén, legyen szó oktatásról, egész-
ségügyrõl vagy az épített környezetünk bármely területérõl. A
vezérigazgató úr szólt az üzemidõ-hosszabbítás és a bõvítés
szükségességérõl, mondván: hazánk nincs abban a helyzet-
ben, hogy lemondhasson az atomenergiáról.

Az ünnepség záróaktusaként dr. Horváth Béla fõigazgató
azzal az Illyés Gyula-emlékéremmel tüntette ki Hamvas Ist-
vánt, amelyet eddig csak a fõiskola alkalmazottai kaphattak
meg. -beri-

Négy évvel ezelõtt kérte fel a Ma-
gyar Elektrotechnikai Múzeum a
MAVIR-t, hogy csatlakozzon a
Múzeumok Éjszakája program-
hoz interaktív madárvédelmi
programjával. A Múzeumok Éj-
szakája program lényege, hogy az
év leghosszabb napján Budapes-
ten egy jeggyel több mint száz
múzeum kiállításait és speciális
programjait nézhetik meg a láto-
gatók egészen hajnalig - többek
között a madárvédelmi programot
is. Most is telt ház várta a délutáni
és éjszakai maviros elõadásokat. 

Idén az elõadások kibõvültek
egy, az átviteli rendszerirányítást
bemutató résszel. Kovács Kriszti-
nának sikerült meggyõzni a kö-
zönséget arról, hogy a grafikonok
is lehetnek izgalmasak, fõleg ha
megmutatják, hogyan tükrözõd-
nek pl. a tévénézési szokások a
fogyasztási adatokban és, hogy
mennyi áramra lesz szükségünk
2025-ben.

Az immár hagyományos, az át-
viteli hálózat mentén élõ madarak
védelmét bemutató  program ke-
retében Bíró György vezetésével a
nagyok megismerték a védelem
lehetõségeit, problémáinkat, sike-
reinket, miközben a kicsik FAM
ruhába öltözve maguk is költõlá-
dát telepítettek, madarat mentet-
tek, vagy éppen madáreltérítõket
helyeztek fel a nagyfeszültségû
hálózatra - természetesen mind-
ezt az elõadóterem és a makettek
adta lehetõségek között. 

A vendégek a mobil internet le-
hetõségével hitetlenkedve nézték

az aktuális áramlási adatokat és a
vércse valóságshow-t a vörös vér-
cse mamával és a tojásokkal, pe-
dig még nem tudhatták, hogy
másnap két kis fióka fog kikelni
belõlük.

Míg a délutáni elõadásoknak
inkább a gyerekek, addig az éj-
szakai elõadásoknak a felnõttek
voltak a fõszereplõi. Az elõadók-
nak úgy kellett alakítaniuk az elõ-
adás menetét, hogy mindkét kor-
osztály érdeklõdve hallgassa és
lekösse az elõadás a figyelmet. A
helyszínen több teremben sokfé-
le foglalkozáson, elõadáson ve-
hettek részt a látogatók, mégis a
legtöbb gyerek úgy ment haza a
programról, hogy vagy villamos
mérnök, de leginkább maviros
madárvédelmi szakember szeret-
ne lenni ha felnõ, és a múzeum
kapuján kilépve Budapest fényei
is egész másként festettek. Nem
lehetett látni, de mindenki tudta,
hogy túl a fényen, túl a vezetéke-
ken egy nagy nyugodt teremben
sok képernyõ között a MAVIR-os
mérnökök most is azon dolgoz-
nak, hogy fény legyen az éjszaká-
ban, villamos energia és persze
internet, mert ha az van, akkor
van Facebook, és ha az van, lehet
lájkolni, mert megígérték az elõ-
adáson, hogy megnézik a beka-
merázott vércséket és lájkolni is
fognak.

Bíró György 
környezetvédelmi fõmunkatárs

Kovács Krisztina 
kommunikációs fõmunkatárs

NNaaggyy  pprroojjeekktteekk  zzáárruullttaakk  aa  MMAAVVIIRR--bbaann

MAVIR-os elõadás telt ház és sok 
érdeklõdõ elõtt a Múzeumok Éjszakáján
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SSZZÍÍNNEESS  NNYYÁÁRRII  SSZZÕÕTTTTEESS
Pillanatképek, fotók Budapestrõl, Balatonról, Fadd-Dombori Duna-holtágról olvasóink levelei alapján

Ne legyen vége soha a nyár-
nak! - juthat sokszor eszünk-
be ez a kívánság, mikor a Bala-
ton mellett utazunk, megpihe-
nünk kellemes helyeken, ki-
próbáljuk az aktív pihenés ad-
ta lehetõségeket. A tó vize
huncutul csillan a napfény-
ben, a felszín alatt sok-sok mé-
retes hal úszkál arra várva,
ügyes horgász megtalálja.
Minden, a Balaton melletti te-
lepülés sajátos hangulattal bír,

a zajosabb déli parttal szem-
ben kínálja csendesebb hétvé-
géit az északi oldal. Keszthely
és környéke is számos kínálat-
tal rendelkezik, az itt élõknek
kiváló mozgáslehetõséget ad a
tó körüli kerékpárút, a sport-
pályák hagyományos és kü-
lönleges sportjai. 

Szûcs József és Szabó Sán-
dor, az E.ON Dél-dunántúli
Áramhálózati Zrt. fiatal dolgo-
zói ha tehetik, kisebb-na-

gyobb biciklitúrákat tesznek
a város környékén: Bada-
csony, Szigliget, Vonyarcvas-
hegy és Balatongyörök, töb-
bek között. Sok közös progra-
mot szerveznek egész évben,
kedvenc idõtöltésük és remek
kikapcsolódásra ad alkalmat a
bográcsozás, úszás, horgá-
szat. A képen éppen egy kis
túrát tettek kerékpárral Bala-
tongyörökre, mely csupán tíz
kilométerre van Keszthelytõl.

Szûcs József az E.ON Dél-dunántúli Áramhá-
lózati Zrt.-nél dolgozik hálózatüzemeltetõ-
ként, az EVDSZ ifjúsági tagozati képviselõje
és elnöke a cég egyik sportkörének. 

– Egy horgásztanyán vagyunk, hangula-
tos partszakasz, éppen egy kacsacsalád vo-
nul elõttünk... 

– Ez az E.ON Dél-dunántúli Áramhálózati
Zrt. nagykanizsai régiójának Keszthelyen le-
võ horgásztanyája. Tulajdonképpen ez is az
Elektromos Sportkör része, ahova a tagok jö-
hetnek el. 

– Kik lehetnek a sportkör tagjai és kihez
fordulhatnak igényükkel?

– Különbözõ sportágak kipróbálására van
lehetõség, úgymint a vízisportok, vagy a te-

nisz, ping-pong, labdarúgás, horgászat. Az
egyesületi életben részt vehetnek a munka-
vállalók, a már nyugdíjas dolgozók és akik
már nincsenek a cégnél, de klubtagok. Ter-
mészetesen a szakosztályvezetõket kell meg-
keresni a kérelmekkel, akiket én koordinálok.

– Mióta végzed ezt a feladatot?
– Az Elektromos Sportkör elnöke 2011. jú-

nius elsejétõl vagyok és örömmel végzem a
feladatokat. Kiváló lehetõségnek tartom a
klub mûködését, hiszen a sportolás, aktív pi-
henés is hozzátartozik a rekreációhoz. Egész
évben üzemel ez a vízi sporttelep, télen kor-
csolyázásra és lékhorgászatra is lehetõség
van. 

- Györki E. -

Napsütés és csillogó víztükör

KKiinneekk  mmeellyyiikk  ssppoorrtt  tteettsszziikk

Kirándulás közben. Katonáné Honfi Nóri, Petrovicsné Skuczi Ági, Koncz Dóra és Kálmán Hetti

A Városligeti-tó 
szoborkiállítása 
szeptemberig 
látható
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Több évtizedes tapasztalat és
megújulni vágyás jellemezte
mindig is a szálloda vezetését.
Ez tette lehetõvé, hogy a hajda-
nán bányászüdülõként funkci-
onáló szálló már 2006-tól egész
éves mûködéssel fogadja a
vendégeket, akik az utóbbi
évekig leginkább a Vértesi Erõ-
mûtõl érkeztek családjukkal.
Teljes átépítés tette lehetõvé,
hogy az épület emelettel, na-
gyobb teraszokkal, új dizájn-
nal gazdagodjon, kövesse a
modern kor igényeit és a nya-
ralás mellett a téli idõszakban
is lehetõséget teremtsen az ak-
tív kikapcsolódásra a wellness
és fitnesz részleggel, rendezvé-
nyeknek és kisebb konferenci-
áknak adjon otthont, hozzájá-
ruljon a környékbeli neveze-
tességek felfedezéséhez, csa-
ládbarát fogadtatással kedvez-
zen a legkisebbeknek, de fi-
gyeljen az idõsebbek igényeire
is. A szobák, az étterem és az
élménymedence elrendezése
körültekintõ gondoskodásról
ad tanúságot.

❖

– Az érkezõ vendég termé-
szetesen elõször a medencé-
ben frissül fel. Azonnal feltû-
nik az uszoda különleges el-
rendezése, elegáns stílusa.
Igazgató úr, hogyan jöttek lét-
re az újítások?

– Az uszoda tekintetében ra-
gaszkodtam ahhoz, hogy kü-
lön legyen úszósáv, hiszen szá-
mos vendég mozgással szeret-
né felfrissíteni magát, míg a
gyerekek az élmény- és pezs-
gõfürdõt kedvelik, a hölgyek
pedig szemmel láthatóan favo-
rizálják a napozóteraszt, me-
lyen ízelítõt kapnak a balatoni
panorámából. Az évek során
folyamatosan figyeltük az igé-
nyeket és a szobák felújítása
során egyéb innovációra is sor
került. Plusz emelet, átbútoro-
zott és klimatizált szobák,
megújult hall és terasz biliárd-
dal, nagyobb fogadóképességû
étteremrész gyerekszoba fel-
ügyelettel. Mindezek szüksé-
gesek voltak, hiszen  a vendé-
gek száma nõtt, és az évek so-
rán egyre inkább kiegészült a
külsõs, tehát nem iparágból ér-
kezõkkel. 

❖
– Nyár közepe van, sok ven-

déggel találkoztam és amint

látom, alkalmas itt pihenni a
kicsiknek, nagyoknak, párok-
nak és családoknak.

– Örömmel mondhatom, a
visszatérõ vendégek mellett
egyre több az újdonságot és a
nyugalmat keresõ új vendég,
közelrõl és távolról, akik a Ba-
laton szerelmesei is egyben. A
hely adottságai kitûnõek,
Keszthely, Hévíz, Sümeg, Ba-
dacsony, Zalakaros, a Kis-Bala-
ton közelsége akkor is ad prog-
ramot, ha éppen nem strand-
idõ van, de más látnivaló is
akad. Itt megy a kerékpárút,
melyhez természetesen esz-
közt is kölcsönzünk az igény-
lõknek. 

❖
– Miben segítik még az ide-

érkezõket, hogy teljesebb le-
gyen az aktív pihenés?

– A megérkezéskor automa-
tikusan kapnak egy kártyát,
mellyel a közvetlenül mellet-
tünk levõ strandra is beléphet-
nek. A fürdõzõk mellett a
sportklub mûködik, az itteni
eszközöket is használhatják,
mint a vizibicikli, tenisz, röp-

labda, többek között. Közvet-
len kapcsolatban vagyunk
minden környékbeli irodával,
múzeummal, az önkormány-
zattal, az általunk támogatott
szolgáltatások folyamatosan
bõvülnek, megkönnyítve a ne-
vezetességek felfedezését a
környéken.

❖
Az ismertetõ akkor teljes,

ha körbejárjuk a négycsillagos
színvonalon mûködõ hotelt.
Apró figyelmességeket fede-
zek fel: Az uszodához a fél-
emeleten is vezet út, minden
kis sarokban és kanyarban ké-
nyelmes székek, fotelek és ka-
napék várják a beszélgetõket,
internetezõket némi kikapcso-
lódásra, külön olvasósarok hí-
vogat saját kötetgyûjtemény-
nyel. Kisgyermekek hangja
hallatszik a játszószobából,
ahol szakember vigyáz rájuk
és foglalkozik velük, míg a
szülõk vásárolnak. A játszótér
melletti fogadó udvaron aszta-
litenisz-csata zajlik, a terasz
egy elkerített szegletében bili-
árdozik két fiú, a napernyõk-
kel tarkított balkonon délutáni
kávéjukat fogyasztja egy há-
zaspár. Barátságos zajok,
mégis nyugalom hangulata

lengi körül a termeket. A csa-
ládbarát Hotel Panoráma kitû-
nõ hely az õszi-téli idõszak-
ban is az itt megszállóknak. A
modern kor követelményeit
teljesítve mégis újabb,
nagyívû beruházás zajlott le
az idén.  Gyógyító wellness
szolgáltatással bõvült a kíná-
lat, mely teljes üzemmóddal
2011  szeptemberétõl indul. Az
ehhez kapcsolódó helyiségek
praktikusan a fitnesz részleg
mellett lettek kialakítva, a ven-
dégekkel pedig tapasztalt
szakemberek foglalkoznak.

❖
– Mit jelent a gyógyító well-

ness? - kérdezem dr. Dudás
Margit szakorvost, aki szem-
mel láthatóan kedvelnek a ven-
dégek nemcsak szakértelme,
de kedvessége, barátságos
hozzáállása miatt is.

– Az itt pihenõk elsõsorban
a szálloda vendégei, akiknek
különbözõ terápiás csomago-
kat kínál a Hotel Panoráma.
Ebben szerepel az orvosi vizs-
gálat, állapotfelmérés, mely-
nek megfelelõen egyéni
fizioterápiás tervet dolgozunk
ki az igénylõknek  és  nem kell
beutalóval érkezniük. Egyhe-
tes, tíznapos és kéthetes idõ-
tartamra szólnak a kezelések,
melyek aránya megoszlik az
elektroterápia, a mozgásterá-
pia, a masszázs, a pakolások,
az ergoterápia között. Figye-
lembe véve a panasszal hoz-
zánk fordulók állapotát, a mi
terápiás lehetõségeinket és az
egyéni kívánságokat a rekreá-
cióval próbáljuk meggátolni, a
mozgásszervi elváltozások ki-
alakulását. Szekunder preven-
cióval a már meglévõeket ke-
zeljük. A tercier prevenció pe-
dig a maradandó károsodások
kezelésére szolgál és a páciens
állapotából a maximumot hoz-
za ki. 

❖
– Kik számára adott a lehe-

tõség?
– Az ide érkezõ vendégek

között, akik már kialakult
mozgásszervi problémákkal

küzdenek foglalkozásuk, élet-
korukból, vagy egyéb esetek-
bõl kifolyólag, vagy akik meg-
lévõ egészségi állapotukat sze-
retnék megõrizni, ám idõsza-
kosan visszatérõ csont-, ízüle-
ti- és vázizom rendszeri fájdal-
maik vannak, illetve sportolók
számára. Fontos kiemelni,
hogy a medence nem termálvi-
zû, ezért olyan vendégek is
kaphatnak kezeléseket, akik
szív és érrendszeri betegség-
ben szenvednek, vagy egyéb
társbetegségeik vannak. Min-
denekelõtt a szaktudást szeret-
nénk a vendégek szolgálatába
állítani ebben a gyönyörû szál-
lodában. 

❖
– Mit foglal magában a gyó-

gyító wellness kezelés?
– A fizioterápia, melynek

egyik része a fizikoterápia,

helyben jelenti az iontoforé-
sist, ultrahangot, diadinami-
kát, sonoterápiát, galvánáram
kezeléseket, magnetoterápiát
és különbözõ egyéb kezelése-
ket. Minden más a fizikoterá-
pia mellett magában foglalja a
gyógytornát, a hidroterápiát, a
sugármasszázst, vízitornát,
aquafitness-t, és lymphoede-
ma kezeléseket is, melyeket öt-
vözünk a gõz és a hagyomá-
nyos szaunák keringésfokozó,
méregtelenítõ hatásával. A re-
habilitáció során a fizioterápia
egy kiváló eszköz arra, hogy az
életminõséget javítsuk, csök-
kentsük a meglévõ fájdalma-
kat, vagy éppen megelõzzük
azokat.

❖
A helyi rendelõben történõ

vizsgálatok és a terápiás cso-
mag kiválasztása teljesen
egyénre szabott, a már meg-
lévõ wellness részleg a víz-
ben történõ tornát teszi lehe-
tõvé, míg teljesen új kialakí-
tással valósulhat meg a fizi-
koterápia olyan ultramodern
eszközökkel, mint az en-
domed és az ultrahangkészü-
lékek, valamint a gyógytorna
különbözõ eszközökkel, köz-
tük egy igen látványos beren-

dezéssel, mint a therapy mas-
ter.

❖
– Ha körültekintek a terem-

ben, hatalmas labdák, formás
eszközök láthatók itt. Mégis
ez a terápiás ágy a legszembe-
tûnõbb. Mit tudhatunk róla? -
kérdezem a népszerû gyógy-
tornászt.

– A therapy master az egész
test kezelésére alkalmas izom-
erõsítés, tréningezés, fájda-
lomcsillapítás, tehermentesítés
elérésére az ízületek és a ge-
rinc tekintetében, mely által le-
hetõség van aktív és passzív
mozgásra is. A gyógytorna al-
kalmával felmérem a mozgás-
szervi állapotokat, felállítom a
terápiás tervet, ennek megfele-
lõen történik a rehabilitáció. A
gyógytorna mellett a pakolá-
sok, a masszázs és a kiválóan

felszerelt kondicionáló terem
ad lehetõséget a vendégek álla-
potának, közérzetének javulá-
sára. Végül - természetesen - a
visszajelzésekre is figyelünk,
mind az objektív, szubjektív
vélemények, érzések és ta-
pasztalatok tükrében.

❖
– Alkalmazták már a gépe-

ket és a terápiát? 
– Igen, idén tavasszal egy

tesztüzem zajlott le harmincöt
résztvevõvel,  kéthetes turnu-
sokban. Volt rehabilitációs,
egészségmegõrzõ kezelés és
sportoló kezeltünk is. Egyértel-
mûen pozitív a visszajelzés, a
mért állapotok jelentõs mér-
tékben javultak mind az izom-
erõ, az izomtömeg növekedés
tekintetében. Megszûntek, il-
letve csökkentek a panaszok. 

❖ ❖ ❖
Az eszközök megtekintése

közben tudhattam meg, me-
lyik miként mûködik és mi-
lyen hatékonysággal. Egy érde-
kes eset is szóba került, a ten-
gerentúlról érkezõ, de magyar
Joe bácsiról, aki idõs kora elle-
nére rendkívül aktív sportoló
és legutóbbi sérülését otthon
nem tudták kezelni. Termé-
szetesen önként jelentkezett a

tesztre, hatalmas akarattal vé-
gezte a feladatokat és fájdalmai
megszûntek. Örömmel utazott
haza. A tágas terek és a hatal-
mas ablakok mellett elhaladva
képek mutattak némi ízelítõt a
hotel életérõl, a hálás gyerekek-
rõl, akik felejthetetlen napokat
töltöttek itt. 

A hallott történet egy folya-
matos változásról és megúju-
lásról szólt, egy olyan hotelrõl,
mely követi a modernkori ven-
dég számos kívánságát és igé-
nyeit. A balatoni vendéglátás
odafigyelést igényel az ideérke-
zõkre, a környezetre, a lehetõ-
ségekre. Tervek mindig van-
nak, de csak akkor valósulhat-
nak meg, ha valóban igaz rá a
Hotel Panoráma vezetésének
ars poeticája - „Ha a vendég-
nek jó, nekünk is jó.” 

Bangó László több mint
négy évtizede dolgozik a szál-
loda-vendéglátás területén, ta-
pasztalatait oktatóként is meg-
osztotta hosszú éven át a hall-
gatókkal a Pannon Egyetemen,
ahol jelenleg címzetes egyete-
mi docens. Emellett középis-
kolában óraadóként, szakmun-
kásképzõben tanárként is tevé-
kenykedett. Ma már csak vizs-
gáztatni jár az oktatási intéz-
ményekbe, mint mondja,  a
beruházások, a hotel szolgálta-
tásainak bõvülése és a kapcso-
latok keresése, ápolása minden
idejét igénybe veszi. Egy na-
gyobb, rendszerben mûködõ
hotel vezetése odafigyelést igé-
nyel, de nem csupán a vezetés
részérõl. Az egész kollektíva
közösen és összehangoltan fó-
kuszál a vendégekre. Az igaz-
gató büszke csapatára, akik
közül sokan már több mint két
évtizede dolgoznak itt és érez-
hetõen motiváltak, az ötletekre
fogékonyak. A ház és mûköd-
tetése közösen irányított, ám a
háló rezdülését igazán a vezetõ
érzi, akinek figyelme soha
nem lankadhat. Terveibõl ki-
fogyhatatlan, hiszen a hotel
csinosítása, fejlesztése életé-
nek részévé vált: „Ide egy új
szárny épülne minden szobá-
ból gyönyörû panorámával az
arany és ezüst hídra a tavon, a
tetõre telepített napkollektorok
továbbépítése a költségeket fa-
ragná le, a szolgáltatások bõ-
víthetõk a helyi és környékbeli
vállalkozásokkal együttmû-
ködve” és így tovább. Bangó
László élete egy a Hotel Pano-
rámával, annak történetének
kedves részleteirõl mindig szí-
vesen beszél és örömmel idézi
fel visszatérõ vendégeivel a kö-
zös emlékeket, melyeket itt él-
tek meg együtt, de ugyanolyan
szívesen fogadja az újonnan
érkezõket és várja õket vissza,
hogy megtekintsék a panorá-
mát, mely télen-nyáron gyö-
nyörû. Lóczy E. 

PPiihheennééss  ééss  rreekkrreeáácciióó  ppaannoorráámmáávvaall
Nem véletlenül Hotel Panoráma a neve a Balatongyö-
rök festõi környezetében épült szállodának, mely is-
mét megújult profillal és különleges lehetõségekkel
hívja az energia iparágban dolgozó vendégeket pihe-
nésre egész évben. A Magyar Villamos Mûvek tulajdo-
nában levõ hotel eddigi megszokott vendég, és család-
barát kínálata a gyógyító wellness szolgáltatással kie-
gészülve mûködik tovább. 

A fejlesztésekrõl, az új palettáról tájékoztat Bangó
László ügyvezetõ igazgató, aki az eddigi hagyományo-
kat és elért eredményeket követõen is szükségesnek
tartja a vendéglátás folyamatos formálását, illetve a
szálloda fejlesztését. A rehabilitációval kapcsolatos
tudnivalókat pedig a rehabilitációs szakorvos, sportor-
vos, dr. Dudás Margit és Sütõ-Sárközi Nikoletta gyógy-
tornász ismerteti.

Bangó László és a gyönyörû panoráma
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A 61. Villamosenergia-ipari Or-
szágos Természetbarát Talál-
kozó megrendezését - amely
éppen innen, Egerbõl indult
hódító útjára 1951-ben - 2011.
évben az ELMÛ-ÉMÁSZ Társa-
ságcsoport vállalta. A Bükk-
hegység remek természeti
környezete és hazánk egyik
legszebb városa, Eger biztosí-
totta az iparág természetet, az
épített örökséget szeretõ dol-
gozói számára, hogy egy emlé-
kezetes sporthétvégét töltse-
nek együtt.

A pénteki regisztrációt követõen nem
sok idõnk maradt felemlegetni a régi
emlékeket, hiszen indultak a buszok,
hogy kiszállítsanak bennünket a tájfu-
tó és a veterán tájékozódási verseny
helyszínére, Felsõtárkányba. A Bükk-
hegységben, Borsod és Heves megye-
határán lévõ szép tölgyerdõben keres-
gélhettük az oxigénmolekulákat, és
számos tereptárgyat, amelyek próbára
tették a fizikai és tájékozódási képessé-
geinket. A veterán versenyen induló
versenyzõink még kifinomultabb tájé-
kozódási feladatokkal és változatos
domborzattal szembesülhettek. Be-
csülettel teljesítették és szép eredmé-

nyekkel gazdagították éremgyûjtemé-
nyüket.

A VOTT történetének kuriózuma
volt a szombat délelõtt rendezett ter-
mészetjáró tájékozódási túraverseny,
amely a szokásokkal ellentétben java-
részt városi környezetben zajlott. A
rajtot követõen érdeklõdve nézegettük
a városi környezetet tájfutó szimbólu-
mokkal ábrázoló versenytérképet,
majd a pozíciónk beazonosítása után
indultunk is le a városba. A pályaterve-
zõk igyekeztek érdekes feladatokkal és
jól eldugott bójákkal színesíteni az éle-
tünket, kihasználva Eger által nyújtott
történeti emlékeket, mint például tá-
volságmérés a város alatt, vagyis az
egykori érseki pincerendszerben,
iránymérés Egervár faláról, vagy irány-
fésû feladat az Egri Bikavér fesztivál
forgatagában.

Mivel csapataink hagyományosan
jól szoktak szerepelni a városismereti
versenyeken, izgatottan vártuk a
szombat reggelt, hogy vajon milyen
nehézségû versenyt tûztek ki elénk. A
rendezõk alaposan kitettek magukért,
az egri vár falának tetejétõl az érseki
pincerendszer mélyéig, a Rác temp-
lomtól a Gárdonyi-házig vezetõ hosszú
útvonal alaposan megizzasztotta a hõ-
ségtõl amúgy is kitikkadt versenyzõ-

ket, ráadásul a kódkeresõs válaszadás
tovább nehezítette a dolgunkat. Érde-
kes színfoltja volt a versenynek, hogy
sok helyen együtt haladtunk a túraver-
seny csapataival, az egri lakosok cso-
dálkozó tekintetétõl követve, gyakran
meg is kérdezték: Milyen „felmérés"
folyik szeretett városukban?

A vasárnapi díjkiosztó végül nem
várt örömet hozott nekünk, veterá-
nunk, Kórodi Mihály ezüstérmét való-
ságos éremesõ követte, a városismereti
verseny dobogójára három csapatunk
állhatott fel, de nem sokkal maradt le és
így ötödik lett egy most elõször ver-
senyzõ nõi párosunk! Elsõ helyezett
lett: Sturcz Anita és Bugovics Norbert,
második Kamarás Krisztina és Kontra
Tibor, harmadik: Jackl Károlyné Mari-
ka és Mezõ Mária, ötödik: Faragó
Péterné Marika és Kovács Krisztina. Rá-
adásként a C kategóriás nõi csapatunk
harmadik helyezést ért el: Jackl
Károlyné Marika és Mezõ Mária, And-
rás-Matisz Beáta, Kovácsné Orbán Ildi-
kó, Szekeres Edina, Szikszai Erika.

Köszönjük a rendezõk munkáját,
reméljük, jövõre legalább ilyen színvo-
nalas találkozónak lehetünk részesei!

Kontra Tibor
MAVIR

A hevesi megyeszékhelyen tar-
tott VOTT-ot - amelynek rende-
zõje az ELMÛ-ÉMÁSZ társaság-
csoport, szponzorai pedig a GA
Magyarország, a SAG Hungária
Kft. és a Geometria Térinforma-
tikai Rendszerház Kft. volt - alig-
ha felejtik el egyhamar a ver-
senyzõk, a kísérõk és a vendé-
gek. Akik rajthoz álltak, azok-
nak ugyanis nem csupán a fel-
adatokkal, hanem a szaharai hõ-
séggel, a 35-38 fokos meleggel is
meg kellett küzdeniük.

- A természetbarát találkozó
az iparág legrégebbi, legnagyobb
hagyománnyal bíró rendezvénye
- mondta a rajt elõtt Nemesházi
László, a három napos esemény
fõszervezõje. - A VOTT-nak ed-
dig általában erdõk és hegyek
adtak otthont, most azonban
nyitottunk és a festõi szépségû
Eger belvárosát is igénybe vet-
tük. Sokat dolgoztunk a viadal
sikere érdekében és úgy gondo-
lom, hogy érdekes, sõt különle-
ges verseny áll mögöttünk. A
mezõny ugyanis meglátogatta a
város alatt fekvõ híres pince-
rendszert, a katakombát is. Öt-
százan álltak rajthoz, ez a szám
önmagáért beszél! 

Szép korba ért a VOTT
A fõvédnöki tisztet dr. Marie-
Theres Thiell, az ELMÛ-ÉMÁSZ
Társaságcsoport igazgatóságá-
nak elnöke töltötte be.

- A 61 év még az ember életé-
ben is hosszú idõ - jegyezte meg,
majd így folytatta: - Ha megkér-
deztük volna a rendezvény alapí-

tóit az elsõ néhány találkozó
után, talán õk sem gondolták
volna, hogy ilyen szép kort él
meg ez az esemény. Számomra
megtiszteltetés, hogy én is része-
se lehetek egy ilyen nagy múltú
szabadidõs rendezvénynek. A
természetjárás érdekes idõtöltés:
lehetõséget nyújt a bennünket
körülvevõ természeti és épített
környezet megismerésére, általa
új kapcsolatokra tehetünk szert,
továbbá még szorosabbra fûz-
hetjük a már meglévõ barátsága-
inkat.

A szervezõk az Eszterházy
Károly Fõiskola kollégiumát és
apartman házait jelölték ki a fõ-
hadiszállásnak és nagyon jól
döntöttek. Az intézmény min-

den igényt kielégített és a jelenlé-
võk azt is megemlítették, hogy
az ellátás is méltó volt a viadal
múltjához és színvonalához.

A versenyekrõl
Nemesházi Lászlótól megtud-
tuk, hogy a sportolók öt tagozat-
ban mérték össze tudásukat,
ügyességüket. A-tagozat: tájéko-
zódási túraverseny (kötött me-
netsebességû, nappali, termé-
szetjáró, gyalogos tájékozódási
túraverseny, négy tagú csapatok
részvételével. A táv 8 kilométer, a
szintkülönbség 200 méter, az
idõ pedig 3 óra volt). B-tagozat:
városismereti verseny (Eger vá-
ros történelmének, mûvészeté-

nek, építészetének, híres szülöt-
teinek, néprajzának megismeré-
sét tûzte ki célul). C-tagozat:
összesített verseny (a benevezõ
társaság a négyfõs terep és a két-
tagú városismereti csapatot ha-
tos összesített együttesként ne-
vezte be). D-tagozat: tájfutó ver-
seny (az országos versenysza-
bályzat szerint küzdöttek). V-ta-
gozat: veterán verseny (a 60 esz-
tendõn felüliek számára írták
ki).

A 61. VOTT remek propagan-
dája volt a sportnak és a villa-
mosenergia-iparágnak, hiszen
Egerben sok ezren látták, hogy a
szereplõk nagy szorgalommal és
hozzáértéssel versenyeztek.  

Gyõri István

Az V. Budapesti Sárkány-
hajó Fesztiválon az OVIT
csapata (Sárkány-OVIT) 
I. helyezést ért el az Elsõ
Bálozók Kupájában és ön-
erõbõl, Sodronyosok né-
ven, néhány családtaggal
és baráttal kiegészülve
ezüstérmet nyert az
Újabb Lehetõségek Ve-
gyes Kupájában.

Az elmúlt évben már volt
alkalmunk hírt adni olyan
sikerekrõl, melyek valami-
lyen vízen zajló esemény-
hez kötõdtek, és ez az idén
sem lesz másként, mindjárt
itt az elsõ: az OVIT ZRt. be-
nevezte Sárkány-OVIT ne-
vû csapatát az V. Budapesti
Sárkányhajó Fesztiválra, az
Elsõ Bálozók Kupájába. Eb-
be a kupába csak olyan le-
génység nevezhet, amely

elõször vesz részt ilyen
fesztiválon, illetve az elõzõ
évi fesztiválokon nem ért el
kimagasló eredményt, és mi
ezeket a feltételeket maxi-
málisan teljesítettük. Az
OVIT SE jóvoltából mintegy
kéttucatnyi kolléga fodroz-
ta a hullámokat hétrõl hét-
re a Lágymányosi-öböl cso-
dálatosan kialakított partjai
között, hogy végül június
utolsó hétvégéjén bizony-
ságot kaphasson, nem volt
hiába a sok veríték. A kis-
számú nevezés (ez csak az
amatõr mezõnyre volt igaz,
mert a profi csapatok szép
számmal vettek részt a ver-
senyen) miatt összevonták
az Elsõ Bálozók futamát az
Újabb Lehetõségek Open
Kupájával, tehát olyan ta-
pasztalt, sok versenyt meg-
élt legénységekkel kerül-

tünk egy futamba, mint a
Titán, a 100xSzépek és a
Dragon Wagon csapata. A
döntõben a negyedik he-
lyen értünk célba, de az
eredményhirdetésen kide-
rült, hogy nem volt nálunk
jobb Elsõ Bálozó! Így tör-
ténhetett, hogy az elsõ or-
szágos versenyen az OVIT
csapata a díjkiosztón a leg-
fényesebb érem mellett egy
kupával is gyarapította tró-
feáit. Mint csapatkapitány
elsõ interjúmat adhattam
OVIT színekben, a Digi-
Sport riportere faggatott a
csapatról, a sikerrõl: „A
csapat nagyszerû, lelkes, a
siker titka az összhang, a
rendszeres gyakorlás és
hogy mindenki fejben,
mentálisan rendben van.
Attól ilyen jó a csapat, hogy
egy irányba evezünk."

A következõ nap sem
múlt el siker nélkül. Ekkor
az OVIT-os csapat ráérõ
tagjai Sodronyosok néven,
rokonokkal, barátokkal kie-
gészülve önerõbõl beneve-
zett az Újabb Lehetõségek
Vegyes Kupájába, ahol kö-
telezõen 8 lánynak kellett
lapátolni. Négy csapat in-
dult ebben a versenyszám-
ban, két futamot indítottak
és a két futam összesített
idõeredménye határozta
meg a végsõ sorrendet.
Mindkét futam nagyon
szorosan alakult a mi
szempontunkból, a Dragon
Wagonnal fej fej mellett
küzdöttünk a második-har-
madik helyen. Míg az elsõ-
ben õk bizonyultak jobb-
nak pár tizedmásodperccel,
addig a másodikban mi ad-
tunk nekik fél másodper-
cet, így a 100xSzépek mö-
gött másodikak lettünk a
végelszámolásnál. 

Szentgyörgyi Zoltán
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61. Villamosenergia-ipari Országos Természetbarát Találkozó, Eger, július 8-10.

Eredmények
A-kategória: 1. Baja I (EDF DÉMÁSZ) 177 hibapont, 2. Paksi
Atomerõmû vegyes 198 hibapont, 3. Mátra I (Mátrai Erõmû) 203
hibapont.
B-kategória: 1. MVM-MAVIR IV 548 pont, 2. MVM-MAVIR V 526,
3. MVM-MAVIR I 520.
C-kategória, általános: 1. Baja I (EDF DÉMÁSZ) 4 helyezési
szám, 2. Budapesti Erõmû I 16 helyezési szám, 3. Paksi Atomerõ-
mû családi 23 helyezési szám.
C-kategória, családi: 1. Atomerõmû családi 23 helyezési pont, 2.
Salgótarján A (ELMÛ-ÉMÁSZ) 50 helyezési pont, 3. MVM KONTÓ
I 75 helyezési pont.
C-kategória, nõi: 1. Mátra (Mátrai Erõmû) 41 helyezési pont, 2.
Szeged II (EDF DÉMÁSZ) 49, 3. MVM-MAVIR I 51.
L-kategória (a társaságok közötti sorrend az olimpiai pontok, a
versenyzõk száma, a csapatok száma és a létszám együttes ered-
ménye alapján): 1. Bakonyi Erõmû 438, 2. MVM KONTÓ 359, 3.
PÖYRY Erõterv 273, 4. Budapesti Erõmû 155, 5. MAVIR 132, 6.
ELMÛ-ÉMÁSZ 90, 7. EDF DÉMÁSZ 74, 8. E.ON IT 47, 9. MVM In-
formatika 41, 10. MVM 40.
V. kategória: 1. Kókai Péter (Paksi Atomerõmû) 5 hibapont, 2. Ko-
rodi Mihály (MVM) 145, 3. dr. Pócsik József (Mátrai Erõmû) 167.
Tájfutás, N21 kategória: 1. Kaszás Szilvia (Bakonyi Erõmû Zrt.)
30:53.00, 2. Tóth Katalin (Mátrai Erõmû Zrt.) 42:57.00, 3. Amber-
boy Virág (PÖYRY Erõterv Zrt.) 92:17.00. 
N35 kategória: 1. Kaszás Györgyné (Bakonyi Erõmû Zrt.)
28:53.00, 2. Sztanóné Lívia (Paksi Atomerõmû Zrt.) 33:02.00, 3.
Nemesházi Lászlóné (ELMÛ-ÉMÁSZ) 39:46.00. 
F17: 1. Stork Mihály (ELMÛ-ÉMÁSZ) 47:26.00, 2. ifj. Weisz Pál
(Paksi Atomerõmû Zrt.) 50:22.00, 3. Kozma Szabolcs (MAVIR Zrt.)
8041.00. 
F21: 1. Szabó Csaba (Bakonyi Erõmû Zrt.) 64:21.00, 2. Volf István
(PÖYRY Erõterv Zrt.) 64:27.00, 3. Székely Ádám (Budapesti Erõmû
Zrt.) 66:37.00. 
F35: 1. Kaszás György (Bakonyi Erõmû Zrt.) 41:48.00, 2. Vida
László (ELMÛ-ÉMÁSZ) 54:27.00, 3. Gálcsik Gyula (ELMÛ-ÉMÁSZ)
55:25.00. 
F50: 1. Négyesi Lajos (ELMÛ-ÉMÁSZ) 47:24.00, 2. Nagy Albert
(Budapesti Erõmû Zrt.) 47:51.00, 3. Nagy Gábor (Budapesti Erõmû
Zrt.) 67:06.00.

A 61. VOTT - MAVIR, egy sikeres csapat élményeiVV..  BBuuddaappeessttii  SSáárrkkáánnyyhhaajjóó  FFeesszzttiivvááll
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VILLAMOSENERGIA-IPARI SPORTNAPTÁR 2011.
Hagyományos        Rendezõ                     Idõpont               Helyszín
sportágak

33. Kajak-kenu EDF DÉMÁSZ Társaságcsoport Szeptember 2-4. Szeged
29. Labdarúgás ELMÛ - ÉMÁSZ Társaságcsoport Szeptember 2-4. Sárospatak
21. Teke Bakonyi Erõmû Zrt. Október 14-16. Tata
40. Vitorlás Paksi Atomerõmû Zrt. Szeptember 15-18. Balatonfüred

Kísérleti sportágak
Sárkányhajó Paksi Atomerõmû Zrt. Szeptember 9-11. Fadd-Dombori
Kosárlabda Paksi Atomerõmû Zrt.? Október 8-9. ? Paks ?

ÚÚjj  eellnnöökk
aa  NNYYOOKK

éélléénn
A Nyugdíjasok Országos
Képviselete (NYOK) 2011.
július 14-én tisztújító vá-
lasztást tartott a Nyugdíjfo-
lyósító Igazgatóság tanács-
termében. A megjelent 34
küldött 25 fõs elnökséget,
köztük 1 fõ elnököt, 10 fõ
bizottsági elnököt, és 14
tagszakszervezeti és me-
gyei küldöttet választott.
Mivel az elnök személyére
kettõs jelölés érkezett,
ezért titkos szavazást bo-
nyolítottunk le, melynek
eredményeként 18 - 16
arányban dr. Hegyesiné
Orsós Éva lett az új elnök
Mihalovits Ervin helyett.  A
többi elnökségi tag megvá-
lasztása rendben lezajlott.

Polgár Tibor
EVDSZ Nyugdíjas

Tagozat elnök

Az év elején tudomásunkra
jutott, hogy Újhelyi Irén nyug-
díjas kolléganõnk, a sajó-
szögedi 400/220 kV-os alál-
lomás egykori vezetõje lábtö-
rést szenvedett, és a kórházi
mûtét, kezelés után jelenleg a
tiszaújvárosi Ezüsthíd Gon-
dozóházban lábadozik, ahol
biztosítják számára a teljes
körû ellátást további eredmé-
nyes gyógyulása érdekében.

Többszöri telefonos beszél-
getés, egyeztetés után április-
ban - Horváth József, az OVIT
Szakszervezet elnöke, Kiss
Ottó és Polczer Ferenc a nyug-
díjas bizottság képviseletében
- meglátogattuk a tiszaúj-
városi gondozóházban.

Megérkezésünkkor nagy
szeretettel fogadott bennün-
ket, melyet mi is tisztelettel,
ajándékkal viszonoztunk. Be-
szélgetésünk során visszaem-
lékeztünk az OVIT '60-'70-es
éveiben történt beruházásai-
ra, melyhez elõkerültek Irén-
ke sok-sok éve féltve õrzött,
megsárgult fekete-fehér fény-
képei is. Közben rátértünk ar-
ra is, hogy szeretnénk kihasz-

nálni a látogatást, és felkérni,
nyilatkozzon önmagáról,
üzemviteli tevékenységérõl,
melyet videón rögzítenénk.
Szívesen vállalta, de kérte,
hogy a felvétel tiszaújvárosi
otthonában, lakásán történ-
jen. Kérésének eleget téve

személygépkocsival hazaszál-
lítottuk, melyhez Krébesz Fer-
encné Ibike nyújtott segítsé-
get. A szép, kellemes otthoni
környezetben Irénke felszaba-
dultan, színesen, lényegre-
törõen mesélte el életútját, az
OVIT-nál végzett beruházási

és üzemviteli munkáját, vala-
mint egyéb társadalmi tevé-
kenységét, melyrõl Kiss Ottó
videófelvételt készített.

Az idõ gyorsan eltelt, indul-
nunk kellett. Megköszöntük a
szíves fogadtatást, és további
gyógyulást kívántunk számára.

Búcsúzáskor még megbe-
széltem Irénkével, hogy a be-
szélgetésünk és a sikeres
videófelvétel alapján egy cikk-
ben tájékoztatni fogom az
OVIT Híradó és a forró drót ol-
vasóit.

Polczer Ferenc

A Szerkesztõségnek

Csak ajánlani tudom a budapesti Közlekedé-
si Múzeum december 24-ig látogatható kiál-
lítását. A leghíresebb személyi számítógép,
az elsõ valódi mikroprocesszor és a világ
egyik legelsõ e-könyv olvasója - amelyet
Charles Simonyi ajándékozott édesapjának -
látható. Ritkaság és valódi élmény.

Domonkos Csaba

❖❖❖

Kedves szerkesztõség!

Nagyon-nagyon szépen köszönjük, hogy kö-
zölték a rólunk szóló cikket. A júniusi "For-
ró drót" pedig nemcsak nekünk okoz (oko-
zott) boldog pillanatokat, hanem a dédima-
mának is. B. L.-né Debrecen

Üzenjük

Az elmúlt hónapban néhányan érdeklõd-
tek, köztük a GET Energy cég, hogyan le-
het megkapni az újságot. Ezúton is tájé-
koztatjuk a Kedves Olvasókat, hogy a villa-
mosenergia-ipari és energiaipari cégek ve-
zetõi, munkavállalói, kérésre felkerülhet-
nek a címlistára.

❖❖❖

Rejtély !?

Miért olvassa el egy karikaturista - I. Eugén -
a „forró drót” minden cikkét? Merthogy e-
mail-váltáskor régebbi újságainkból is idé-
zett - csak úgy…

- A szerk. -

TÁJÉKOZTATÓ
a DHV Munkástanács tagsága, az EVDSZ tagsága

és a DE Zrt. munkavállalói részére

A DHV Munkástanács Együttmûködési Megállapodást kötött
a sümegi Hotel Kapitány**** Wellness-szel (www.hotelkapi-
tany.hu). Az együttmûködés célja, hogy a DHV Munkásta-
nács tagjai, az EVDSZ tagjai és a DE Zrt. munkavállalói ked-
vezményesen üdülhessenek a szállodában.
Ehhez annyit kell tenni, hogy jelentkezésnél a „Munkásta-
nács”-ra kell hivatkozni. A megrendelés történhet telefonon,
faxon, e-mailen vagy postai úton az alábbi elérhetõségeken:
Levélcím: HOT-ÉP Kft. 8330 SÜMEG, Tóth Tivadar u. 19.
Telefon: 06-87/550-166. Fax: 06-87/550-167.
E-mail: ertekesites@hotelkapitany.hu, foglalas@hotelkapi-
tany.hu

Tisztelettel:
BÁTKI LÁSZLÓ

DHV Munkástanács elnök

Értesítjük kedves 
olvasóinkat, 
hogy lapunk 

következõ száma
2011 szeptemberben 

jelenik meg.

OOllvvaassóóii  lleevvééll*
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A jövõ reménységei
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Nyári megújuló energiaforrás

A Praktiker a megadott
napokon 10%-os kedvez-
ményt biztosít minden
termék árából, beleértve
az akciós termékeket is
(kivéve dohányáru, élel-
miszer, tégla, cserép).
A kedvezmény bizonyos
idõközönként elérhetõ
minden magyarországi
Praktiker áruházban,
minden hónap egy hét-

végéjén (péntek-szom-
bat-vasárnap).

Idõpontok:
Augusztus 12-13-14
Szeptember 16-17-18 
Október 28-29-30 
November 25-26-27 
December 16-17-18

PRAKTIKER

Látogasson a Praktiker áruházba 2011-ben is!

Fontos állomásához érkezett a MAVIR madár-
védelmi programjának keretében életre hívott
vércse valóságshow. Élõ adásban - amit több,
mint negyvenen követtek online - gyûrûzték
meg a 25 méteres magasságban fészkelõ vörös
vércséket.

„Amikor a madárvédelmi szakemberek se-
gítségével elindítottuk ezt a programot, még
nem is gondoltuk, hogy ekkora sikere lesz.
Most elõször van alkalmunk a nap 24 órájá-
ban figyelemmel kísérni egy madárcsalád éle-
tét és a közösségi médiában kialakult rajongói
tábor visszaigazolta, hogy a környezet sokféle-
ségét modern és szórakoztató eszközökkel
igazán hatásosan lehet védeni” - mondta Tari
Gábor, a MAVIR Magyar Villamosenergia-ipari
Átviteli Rendszerirányító ZRt. (MAVIR) vezér-
igazgatója.

Július 14-én délután megvizsgálták és meg-
gyûrûzték a MAVIR által telepített mûfészek
nemrég kikelt lakóit. A madárvédelmi szakem-
berek vizsgálata után, a kis vércsék névadás-
ára is sor került. Virág és Vitéz - így hívják má-
tól azt a két vörös vércsét, akik életét a
www.mavir.hu honlapon és a Facebookon kö-
zel hatszázan kísérték figyelemmel gyakorlati-
lag fogantatásuk pillanatától kezdve. 

A MAVIR ZRt. áprilisban indította útjára az
elsõ vércse valóságshow-t. Eddig a társaság
nagyfeszültségû oszlopain alakítottak ki mû-

fészkeket - ennek is köszönhetõen ma már
minden második kerecsensólyom a MAVIR
oszlopain fészkel és Magyarország - Szlovákia
mellett - egyike a madárvédelem terén legin-
kább élenjáró országoknak Európában. Az új
program keretében a MAVIR, a Magyar Madár-
tani és Természetvédelmi Egyesület (MME) és
a Pro Vértes Alapítvány szakemberei együtte-
sen telepítettek a madarak számára biztonsá-
got nyújtó mûfészkeket az oszlopokra, és ezek
egyikét kamerázták be. A képet rádiótechnikai
úton, az internet segítségével juttatják el a
szerverre és a honlapra, ami mindenki számá-
ra nyomon követhetõvé teszi a madarak életét
és kivételes megfigyelési lehetõséget biztosít
az ornitológusoknak. 

A gyûrûzésen kivételesen jelen lehettek a
vércsefiókák névadó szülei is, vagyis a Face-
book-os rajongótábor azon civil tagjai, akik a
nyertes neveket adták a fiókáknak és a szülõk-
nek, Kincsõnek és Vértesnek. A program sike-
re azt mutatja, hogy a közösségi média és a
szakértõk szerencsés egymásra találásával ha-
tékonyan lehet olyan, a nappalinkban nem túl
gyakran elõforduló fogalmakat megmutatni,
mint a biodiverzitás, környezettudatos maga-
tartás vagy éppen vállalati szociális felelõsség-
vállalás. Ezen felbuzdulva a MAVIR úgy dön-
tött, hogy jövõre elindítja az ország elsõ kere-
csensólyom valóságshow-ját. 

Ádám 2011. január 7-én született 3370 gram-
mal és 51 cm-rel Csuri Tibor nyugdíjas déd-
unokája. Tibor a pécsi erõmûnél dolgozott 53
évet  ügyeletes mérnökként és az erõmû szak-
szervezeti titkára is volt.
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MADÁRGYÛRÛZÉS NAGYFESZÜLTSÉGÛ
OSZLOPON 

NEVET KAPTAK AZ ELSÕ MAGYAR VÉRCSE VALÓSÁGSHOW FIÓKÁI

Szugfil Ádám a dédi ölében

Szakavatott eladó
A mûszaki üzletbe bejön egy
vevõ, kezében egy használt por-
szívóval. Kérdezi az eladótól:
- Mondja, szénkeféjük van?
- Na, ilyet se hallottam még! -
feleli az eladó - Minek akarja
maga a szenet kefélni?

Horgászok
- Te Jóska, fogtál ma már vala-
mit a pontyon kívül?
- Hogyne, egy jókora csukát.
- És mekkora volt?
- Túl nagy, úgyhogy visszadob-
tam.
- Visszadobtad? Hogyhogy?
- Igen, 43-as volt, az én lábam
meg 40-es.

Diszkóban
- Aztaaa, micsoda bicepsz! Mit
szedsz?
- Belépõt, köcsög!

Baleset 
Két barát beszélget:
- Képzeld, éppen a vasárnapi
ebédet fõztük, amikor az anyó-
som lement a pincébe krumpli-
ért, a lépcsõn megbotlott, kitör-
te a nyakát és meghalt!
- Nahát... és mit csináltatok?
- Rizst.

Heg nélküli mûtét
- Doktor úr, mi az, hogy heg
nélküli mûtét?
- Ez a jövõ mûtéti eljárása. Az
operációt a természetes testnyí-
lásokon keresztül behatolva vé-
gezzük.
- Hogyan?

- Nagyon egyszerû. Lenyeli eze-
ket a késeket, aztán rááll a rázó-
gépre.

Plasztikai sebészeten
- Mondja, doktor úr, lehetne az
én orromból egy szép kis for-
másat csinálni?
- Persze, asszonyom, akár hár-
mat is!

Érdekes leletek
Néhány részlet orvosi szakvéle-
ményekbõl, leletekbõl:
- Mialatt a beteg kórházban fe-
küdt, megvizsgálták, megrönt-
genezték és hazaküldték.
- A beteg megtagadta a bonco-
lást.
- A beteg száraz köhögésre pa-
naszkodik, és fájdalomra, ami-
kor egy nagyot lélegzik már egy
hónapja.
- A páciens péksüteményt evett
reggelire és anorexiát ebédre.
- A hölgy nem didereg, de a fér-
je azt állítja, hogy tegnap éjsza-
ka nagyon tüzes volt az ágyban.
- A beteg panasza: erõs fájdalom
a péniszében, ami a térdéig le-
megy.
- A betegnek fáj a dereka, ami-
kor a bal oldalán fekszik már
egy éve.
- A páciensnek nem volt ko-
rábban elkövetett öngyilkos-
sága.
- A beteg a fehérvérsejtjeit egy
másik kórházban hagyta el.
- A beteg egyik lábán van a hi-
ányzó lábujj.
- A beteg teljesen érzéketlen a
lábujjaitól lefelé.

Autós szöszi...

Hõségriadó idején

– Én már régóta napelemmel mûködöm

Fenntartható energiaforrás

– A napelemekkel sokat megspórolunk, de a
Bözsi nénit már nem tudjuk fizetni

Elbocsátva

– Látod, szívem, csak maradt valami nyoma az
eltelt húsz évnek...

Friss nyugdíjas

– Nekem nyitott könyv az életem...

– Kisasszony, leégett a kuplungja...
– Jujj, pedig a kocsiban nem is dohányzom!

– Gyorsan fiúk, irány az óvóhely!
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